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Niech ten rozpoczęty 2025 rok
przyniesie wszystkim Wam mnóstwo
sukcesów, inspiracji i pięknych
momentów spędzonych z rodziną i
przyjaciółmi. Niech będzie to czas
pełen uśmiechu, zdrowia i spełnienia
marzeń!
W styczniu życzymy wszystkim dużo
radości, w lutym miłości. W marcu
pogody, a w kwietniu swobody. Maj
niech zakwita, czerwiec niech bryka.
Lipiec przypali, sierpień rozpali. We
wrześniu szczęścia bez liku, tak samo
w październiku. Niech listopad
zauroczy, a grudzień miło zaskoczy!
Zawsze kiedy Stary Rok mija,
marzenia pozostają... Niech one się
Wam je teraz wszystkie spełniają! I z
Nowym Rokiem, niech los Wam się
odmieni, a ogród życia się zazieleni.
Redakcja

Szczęśliwego Nowego Roku
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ww    1.01.
1950 - w Gorzowie wznowiono
komunikację tramwajową.
1992 - skomunalizowane zostały
przedszkola stilonowskie w mie-
ście.
2002 - Gorzów powiększył się o
prawie 900 ha terenów popoli-
gonowych, przyłączonych z gmi-
ny Kłodawa; gmina otrzymała
3,5 mln zł rekompensaty.
ww    2.01.
1960 - wznowiono komunikację
autobusową, uruchamiając
pierwszą po wojnie linię auto-
busową; na trasę linii 101 Mar-
cinkowskiego-Śląska wyjechało
pięć autobusów San.
1960 - powołany został Pań-
stwowy Teatr im. Juliusza
Osterwy w Gorzowie, jako 117
scena państwowa w kraju; przy-
gotowania do premiery trwały
dziewięć miesięcy.
ww    3.01.
2017 - przywrócono ruch kołowy
na zmodernizowanym odcinku
ul. Fabrycznej i Towarowej wraz
z nowym skrzyżowaniem.
ww    4.01.
1982 - wszystkie szkoły wzno-
wiły zajęcia, zawieszone w sta-
nie wojennym; w czasie pierw-
szych godzin lekcyjnych nauczy-
ciele i młodzież odbywali
spotkania z przedstawicielami
jednostek wojskowych.
ww    5.01.
1997 - siatkarze Stilonu zdobyli
Puchar Polski; największe
osiągnięcie sportowe na 50-le-
cie klubu.
ww    6.01.
1930 - poświęcono łaźnię pub-
liczną, najnowocześniejszy
wówczas tego typu obiekt na
wschód od Berlina; było to
ostatnie przedsięwzięcie Maksa
Bahra; Łaźnia Miejska funkcjo-
nowała do 2002 r., obecnie hala
tenisowa GKS Gorzovia.
ww    7.01.
1979 - nastąpił przełom w zimie
stulecia, która w sylwestra spa-
raliżowała pół Polski, w tym Go-
rzów; ustąpiły silne mrozy, na-
stąpiła odwilż.
ww    8.01.
1871 - rentier Moritz Aleksander
Rühe rozpoczął pomiary tempe-
ratury powietrza w Gorzowie.
1957 - ukazał się pierwszy nu-
mer „Gorzowskich Wiadomości
Kościelnych”, kontynuujących
tradycje „Zarządzeń”  wydawa-
nych przez Kurię w latach 1945-
1952.
ww    9.01.
1950 - Miejska Szkoła Muzyczna
im. F. Nowowiejskiego została
upaństwowiona i przekształcona
w Państwową Szkołę Muzyczną I
stopnia.
ww    10.01.
1914 - pierwsza lokomotywa
przejechała nowo zbudowanym
wiaduktem.
ww    11.01.
1969 - przy ul. Sikorskiego 100,
narożnik ul. Konstytucji 3 Maja,
oddano do użytku nowy Rolniczy
Dom Towarowy, który miał za-
stąpić stary arsenał, przezna-
czony do rozbiórki, od 1974 na-
zywany oficjalnie „Rolnikiem”.
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Opinie gorzowian zbierano
od po³owy paŸdziernika do
po³owy listopada. Najpierw w
mieœcie pojawili siê studenci
Uniwersytetu Kazimierza
Wielkiego w Bydgoszczy,
którzy od 16 do 19 paŸdzier-
nika prowadzili sondê
uliczn¹. PóŸniej Urz¹d Mias-
ta uruchomi³ internetow¹ an-
kietê, w której mogli wypo-
wiedzieæ siê zarówno zwykli
gorzowianie, jak i przedsiê-
biorcy. W sumie w ankiecie
wziê³o udzia³ 1067 respon-
dentów, w tym 493 osoby
odpowiada³y na pytania an-
kieterów na ulicach Gorzo-
wa, 485 osób wype³ni³o an-
kiety online, natomiast 89
przedsiêbiorców wype³ni³o
ankiety skierowane do nich.

Jak poinformowa³a pod-
czas prezentacji wyników,
która odby³a siê w 18 grud-
nia w Urzêdzie Miasta dr
Marta Jaskulska, socjolog z
bydgoskiego uniwersytetu,
celem badañ by³o poznanie
opinii gorzowian na temat
estetyki miasta, odbioru re-

klam, sposobów korzystania
z reklam przez przedsiêbior-
ców oraz mo¿liwych regulacji
dotycz¹cych ich funkcjono-
wania. Wszystko po to, by
urzêdnicy wykorzystuj¹c tê
wiedzê mogli wdro¿yæ prace
nad tzw. uchwa³¹ krajob-
razow¹. Ma ona uporz¹dko-
waæ kwestie reklam w prze-
strzeni miejskiej, wytyczyæ
zasady ich wygl¹du, miejsc
umieszczania, a tak¿e kar za
nieprzestrzeganie przepi-
sów.

Mniej znaczy więcej

Wyniki ankiety s¹ doœæ jed-
noznaczne - gorzowianie
uwa¿aj¹, ¿e reklam jest za
du¿o, szczególnie w œród-
mieœciu, nadmiar zaœ powo-
duje, ¿e nie zwracaj¹ ju¿ na
nie uwagi i nie przek³ada siê

to na ich decyzje zakupowe.
Niektóre reklamy, na
przyk³ad w pobli¿u ulic czy
skrzy¿owañ mog¹ stwarzaæ -
zdaniem mieszkañców -
realne zagro¿enie w ruchu
drogowym. Wed³ug ankieto-

wanych wp³yw reklam na
przestrzeñ publiczn¹ jest
niekorzystny, a ich mnogoœæ
powoduje, ¿e nie s¹ czytel-
ne. Ich lokowanie na budyn-
kach powinno byæ ograni-

czane, podobnie jak w miejs-
cach cennych krajobrazowo.
Maj¹c do wyboru dwa
zdjêcia przedstawiaj¹ce
s¹siaduj¹cy z katedr¹ budy-
nek dawnego SDH z lat, kie-
dy nie by³ ,,ozdobiony” rekla-

mami i ze stanem aktualnym,
czyli z zawieszonymi na nim
reklamami wielkopowierzch-
niowymi, wiêkszoœæ ankieto-
wanych wybra³a opcjê bez
reklam.

Nieco inne pytania kierowa-
ne by³y do przedsiêbiorców,
np. czy prowadz¹ analizy
skutecznoœci reklam - w wie-
lu przypadkach przek³ada siê
to na wyniki, ale w sporej
czêœci reklamowanie siê nie

przynosi efektów, mimo in-
westowania niema³ych œrod-
ków na tak¹ formê promocji
firm.

W ankiecie internetowej
pojawi³y siê tak¿e pytania
otwarte o dodatkowe spo-
strze¿enia mieszkañców.
Refleksje gorzowian s¹ takie
- w mieœcie panuje reklamo-
wy chaos, czêsto reklamy
stwarzaj¹ zagro¿enie dla
bezpieczeñstwa, istnieje po-
trzeba uporz¹dkowania te-
matu przez ustanowienie
jasnych zasad, wzorów, a
tak¿e terenów, gdzie w ogóle
nie powinno byæ reklam.

Nie będzie usuwania

W spotkaniu zorganizowa-
nym przez miejskiego archi-
tekta wziê³o udzia³ kilkunastu
mieszkañców, przedsiêbior-

ców, tak¿e tych zwi¹zanych
z reklamami, którzy mogli
wzi¹æ udzia³ w dyskusji. Py-
tano m.in. jak wygl¹da zarys
uchwa³y krajobrazowej, jaki
jest mo¿liwy termin jej
uchwalenia, zakres regulacji,
kary, o porównanie Gorzowa
do innych miast, proponowa-
no zró¿nicowanie kar i prze-
pisów w zale¿noœci od miejs-
ca znajdowania siê reklam -
rygorystyczne mia³yby byæ w
centrum, poza nim nieco luŸ-
niejsze. Pojawi³y siê ponadto
g³osy o uporz¹dkowanie
kwestii takich murali, które w
rzeczywistoœci s¹ reklama-
mi.

Na pytania odpowiada³a
Marta Bejnar-Bejnarowicz,
miejski architekt oraz M. Jas-
kulska. Wynika³o z nich np.
to, ¿e planowany jest podzia³
miasta na œródmieœcie i No-
we Miasto oraz fragment Za-
warcia jako obszar, gdzie
obowi¹zywa³yby szczególne
regulacje. Jak uspokaja³a
zebranych M. Bejnar-Bejna-
rowicz, uchwa³a nie ma za-

kazaæ i usuwaæ reklam, a je
uporz¹dkowaæ. - Ma byæ es-
tetycznie, nie chcemy nikogo
terroryzowaæ - mówi³a.

- Wyniki diagnozy daj¹ za-
sadniczo poparcie dla regu-
lacji kwestii reklam w mie-
œcie i z mojej perspektywy
pani architekt ma pe³ne przy-
zwolenie na to, by procedurê
stworzenia dokumentu roz-
pocz¹æ. Zarówno mieszkañ-
cy, jak i przedsiêbiorcy do-
strzegaj¹ tak¹ potrzebê -
podsumowa³a ankietê dr M.
Jaskulska.

M. Bejnar-Bejnarowicz
przyzna³a na koniec 1,5-go-
dzinnego spotkania, ¿e Mias-
to nie bêdzie spieszy³o siê z
uchwa³¹ krajobrazow¹. - Jest
to skomplikowany proces i
wymagana jest cierpliwoœæ.

MAJA SZANTER

Co z reklamami i uchwałą
krajobrazową?
Nadmiar, chaos, ma³a efektywnoœæ, zagro¿enie dla bezpieczeñstwa i koniecznoœæ uporz¹dkowania - tak wygl¹da diagnoza
reklam w Gorzowie. W magistracie podsumowano ankietê reklamow¹ miejskiego architekta.

Wpływ reklam na przestrzeń publiczną jest niekorzystny - uważają ankietowani
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Gorzowianie uważają, że reklam jest za dużo, szczególnie w
śródmieściu
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ww    12.01.
1997 - Agnieszka Szott, wycho-
wanka sekcji koszykarskiej „Sti-
lonu”, mając 14 lat i 295 dni,
zadebiutowała w meczu I-ligo-
wym we Wrocławiu; po 25-sezo-
nach w ekstraklasie zakończyła
karierę w 2021, grając ponow-
nie w barwach gorzowskich.
ww    13.01.
1968 - w pięciolecie pierwszego
meczu hokejowego - na nowo
zbudowanym „Lodostilu” przy
ul. Pomorskiej - rozegrano
pierwsze spotkanie drużyn ho-
kejowych, w którym zawodnicy
Stilonu Gorzów ulegli Sparcie
Szczecin 1:16.
ww    15.01.
2021 - Szpital Wojewódzki w
Gorzowie kupił za prawie 10 mln
zł najnowocześniejszego robota
chirurgicznego Da Vinci; to 14.
takie urządzenie w kraju, drugie
tej generacji, najdroższe urządze-
nie w całym szpitalu; do Gorzowa
trafiło w kwietniu, pierwsza ope-
racja odbyła się 17 maja.
ww    16.01.
2009 - Sąd Rejonowy  w Gorzo-
wie ogłosił upadłość spółki
„Stilon” SA z możliwością za-
warcia układu z wierzycielami.
ww    18.01.
1970 - rozegrano po raz pierw-
szy mityng brydżowy o „Lodowy
Kryształ Warty”.
ww    19.01.
1949 - Leon Kruszona, pionier i
pierwszy wiceprezydenta miasta
został zmuszony do ustąpienia
ze stanowiska.
ww    20.01.
1997 - zarejestrowana została
spółka Gorzowski Rynek Hurto-
wy SA.
2017 - w Szpitalu Wojewódzkim
otwarto pracownię leku cytosta-
tycznego.
ww    21.01.
1985 - u zbiegu ul. Pomorskiej i
Podmiejskiej doszło do karam-
bolu pięciu wozów tramwajo-
wych, w którym obrażenia od-
niosło dziewięć osób.
ww    23.01.
1944 r. - zlikwidowano przed-
ostatnią linię tramwajową,
wprowadzając komunikację tro-
lejbusową również na trasie ul.
Dworcowa - plac Słoneczny.

KALENDARIUM
Styczeń 2025

�3Styczeń 2025 r. TrZy pyTAnIA

r  e  k  l  a  m  a

- Od d³u¿szego czasu na
polskim rynku pracy mieli-
œmy tak zwany rynek pra-
cownika. Czy w Gorzowie
nadal mamy tak¹ sytuacjê?

- Tak, w Gorzowie nadal ma-
my do czynienia z rynkiem
pracownika. Gorzów by³ i jest
miastem, gdzie g³ównie uloko-
wa³y i nadal lokuj¹ siê przedsi-
êbiorstwa produkcyjne. Mamy
do czynienia z ni¿em demo-
graficznym, stopa bezrobocia
w mieœcie utrzymuje siê na
poziomie 2,3 procent, nato-
miast w powiecie gorzowskim
na poziome 3,5 procent, a do-
datkowo sporo m³odzie¿y po
ukoñczeniu studiów nie wraca
do rodzinnego miasta. Taka
sytuacja powoduje, ¿e poszu-
kiwani s¹ zarówno pracownicy
produkcji niewykwalifikowani,
wykwalifikowani, jak i specjali-
œci. G³ównie osoby o wy-

kszta³ceniu technicznym, za-
równo zawodowym, œrednim,
jak i wy¿szym. Brakuje rów-
nie¿ finansistów, ksiêgowych
oraz osób z bardzo dobr¹
znajomoœci¹ jêzyków obcych.
Chocia¿ od pewnego czasu
widzimy, ¿e w niektórych za-

wodach poda¿ zaczyna nie-
znacznie przewy¿szaæ popyt,
to nadal zapotrzebowanie na
pracowników jest bardzo wy-
sokie.
-  Osoby 40+ i 50+ na go-
rzowskim rynku pracy maj¹
³atwiej czy trudniej w przy-

padku chêci czy konieczno-
œci zmiany pracy?

- Osoby 40+ i 50+ to osoby
z wy¿u demograficznego,
urodzone w latach 60., 70. i
80. Osoby z tych roczników to
pracownicy z du¿ym do-
œwiadczeniem zawodowym,
bardzo czêsto o wysokich
kompetencjach. Ich odp³yw z
rynku pracy spowoduje po-
wstanie bardzo du¿ej luki,
której niestety nie wype³ni¹
ani cudzoziemcy, ani m³od-
zie¿ z powodu ni¿u demogra-
ficznego. Osoby 40+ i 50+
bêd¹ wiec w przysz³oœci bar-
dzo wartoœciowymi i po¿¹da-
nymi przez pracodawców
pracownikami. Warto wiêc, by
ju¿ dzisiaj poszerza³y swoje
umiejêtnoœci, dokszta³ca³y siê
i przekwalifikowywa³y, aby
sprostaæ nowym technolo-
giom.

- Czy rozwi¹zaniem tego
problemu mo¿e byæ multi-
potencjalnoœæ - zdolnoœæ do
wykonywania wielu zadañ?

- Ju¿ od paru lat osoby multi-
zadaniowe s¹ po¿¹dane przez
pracodawców i ³atwiej znajduj¹
zatrudnienie. Pracownicy, któ-
rzy potrafi¹ elastycznie dosto-
sowywaæ siê do ró¿nych ról,
wykonuj¹c wiele zadañ jedno-
czeœnie, maj¹ wiêksze szanse
na rynku pracy. W przypadku
osób 40+ i 50+ posiadanie
zdolnoœci do pracy w ró¿nych
obszarach mo¿e stanowiæ
klucz do sukcesu w procesie
poszukiwania pracy. W Gorzo-
wie takie podejœcie jest coraz
bardziej widoczne, zw³aszcza
w ma³ych i œrednich przedsiê-
biorstwach. Multizadaniowoœæ
na pewno jest wa¿nym atutem
na dzisiejszym rynku pracy.

MS

Takie osoby są pożądane przez pracodawców
Trzy pytania do Violetty Panasiuk-Strzy¿ewskiej, prezesa zarz¹du firmy Audit HR w Gorzowie

- W jakiego typu trudnych
¿yciowych sytuacjach
mo¿na siê zwróciæ po po-
moc do Oœrodka Interwen-
cji Kryzysowej?

- Oœrodek Interwencji Kryzy-
sowej w Gorzowie s³u¿y po-
moc¹ osobom, które znajduj¹
siê w stanie kryzysu. Oznacza
on stan zaburzenia równowagi
psychicznej, utraty kontroli i
zdolnoœci samodzielnego ra-
dzenia sobie. Mo¿e zostaæ wy-
wo³any przez krytyczne wyda-
rzenia ¿yciowe, na przyk³ad
ciê¿k¹ chorobê, œmieræ bliskiej
osoby, wypadek, po¿ar, roz-
stanie, utratê pracy itp. Wyda-
rzenia takie wywo³uj¹ lêk i
bezradnoœæ. Kryzys jest po-
tencjalnie dwuwartoœciowy:
oznacza ryzyko powstania za-
burzeñ, ale te¿ jest szans¹ na
rozwój. Du¿e znaczenie ma to,
czy osoba otrzyma odpowied-
ni¹ pomoc. Czasami naturalna

sieæ wsparcia jest niewystar-
czaj¹ca lub niedostêpna.
Wówczas pojawia siê „Pogoto-
wie kryzysowe”, czyli my.
- W jaki sposób pomaga-
cie i jak siê po tak¹ pomoc
zg³osiæ?

- Wa¿ne, aby pomoc udzie-
lana by³a jak najszybciej po

wyst¹pieniu krytycznego wy-
darzenia, dlatego Oœrodek
dzia³a 24 godziny. Interwenci
kryzysowi udzielaj¹ wszech-
stronnego wsparcia i wielo-
stronnej pomocy dopasowa-
nej indywidualnie do potrzeb
osoby w kryzysie. Najwa¿niej-
sza jest pomoc psychologicz-

na, której celem jest powrót
do równowagi i zdolnoœci sa-
modzielnego radzenia sobie.
Wsparcie uzyskaæ mo¿na te-
lefonicznie, osobiœcie w pla-
cówce lub w miejscu pobytu
osoby w kryzysie. W sytua-
cjach szczególnych mo¿liwe
jest uzyskanie czasowego
schronienia w hostelu Oœrod-
ka. Z naszej oferty mog¹ ko-
rzystaæ mieszkañcy Gorzo-
wa. Pomoc jest bezp³atna i
bezpoœrednio dostêpna, to
znaczy nie s¹ wymagane
skierowania.
- W czasie jakich wyda-
rzeñ jest wiêcej osób po-
trzebuj¹cych wsparcia
Oœrodka? 

- Do chwili kiedy rozmawia-
my w 2024 roku z pomocy
Oœrodka ambulatoryjnie sko-
rzysta³o ponad 220 osób pod-
czas 635 spotkañ, a 69 osób
z pobytem w hostelu. Prze-

prowadziliœmy ponad 1500
interwencji telefonicznych.
Nie zauwa¿amy zwiêkszenia
liczby zg³oszeñ do Oœrodka
przyk³adowo w okresach
oko³oœwi¹tecznych. Trudno
te¿ wskazaæ na jakieœ ten-
dencje w ci¹gu roku. Na pew-
no jednak dni wolne, szcze-
gólnie œwiêta s¹ szczególne z
kilku wzglêdów. Wi¹¿e siê to
miêdzy innymi z faktem ogra-
niczonej dostêpnoœci do in-
nych form pomocy instytucjo-
nalnej w dni wolne od pracy.
Oœrodek Interwencji Kryzyso-
wej wówczas jako jedyny za-
pewnia ca³odobow¹ pomoc
psychologiczn¹, równie¿ mo-
bilnie. Osoby, które przeby-
waj¹ w naszym hostelu
szczególnie prze¿ywaj¹ osa-
motnienie. A wœród mieszkañ-
ców zazwyczaj s¹ te¿ dzie-
ci…

MS

Jako jedyni zapewniamy wtedy całodobową pomoc
Trzy pytania do Jolanty Szynkarczuk, dyrektorki Oœrodka Interwencji Kryzysowej w Gorzowie

- Najważniejsza jest pomoc psychologiczna - uważa Jolanta
Szynkarczuk
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- Multizadaniowość na pewno jest ważnym atutem na dzi-
siejszym rynku pracy - mówi Violetta Panasiuk-Strzyżewska
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ww    24.01.
2004 - w kolekturze Totalizatora
przy ul. Szarych Szeregów w
Gorzowie padła główna wygrana
w Dużym Lotku - 3 013 545 zł.
ww    25.01.
1982 – mimo gwarancji udzielo-
nych na piśmie przez płk. Stani-
sława Wojtalę, wojskowego ko-
misarza „Silwany”, zatrzymany
został i tymczasowo aresztowa-
ny Jerzy Kretkowski, przywódca
strajku w „Silwanie”; jednocze-
śnie z ośrodka dla internowa-
nych zwolniono Mariana Pielasę
(1930-1992), działacza „Soli-
darności” w PKP w Gorzowie i
Tadeusza Tracza (1943-2003),
rolnika z Nowego Polichna i
działacza „Solidarności Wiej-
skiej”.
ww    26.01.
1951 - ks. inf. Edmund Nowicki,
pierwszy administrator apostol-
ski w Gorzowie, został usunięty
z urzędu przez władze komunis-
tyczne.
ww    27.01.
1937 - uruchomiono po raz
pierwszy komunikację autobu-
sową w mieście; na miasto wy-
ruszyły trzy pojazdy marki „Mer-
cedes” i dwa „Magirus”, obsłu-
gując dwie linie mające
początek na Starym Rynku,
pierwsza wiodła do koszar pie-
choty przy ul. Myśliborskiej,
druga do szpitala psychiatrycz-
nego.
1986 - z udziałem prymasa Jó-
zefa Glempa odbył się pogrzeb
bp. Wilhelma Pluty; jego ciało
złożone zostało w grobowcu wy-
murowanym w przedsionku ka-
tedry.
ww    28.01.
2002 - w nocy nad Ziemią Lu-
buską przeszła nawałnica, wi-
chura sięgała 24 m/sek., w Go-
rzowie ok. 3.00 szybkość wiatru
wynosiła 23 m/sek.; zginęły
dwie osoby, kilkanaście zostało
rannych; w Borku drzewo zwa-
liło się na stajnię, w Gorzowie
połamało wiele drzew.
ww    29.01.
1971 - doszło do zamachu bom-
bowego na budynek Sądu Po-
wiatowego przy ul. Mieszka I
42, eksplozja zdemolowała pięć
pomieszczeń na wysokim parte-
rze.
1994 - w Gorzowie uruchomiono
pierwsze anteny przekaźnikowe
telefonii komórkowej.
ww    30.01.
1945 - oddziały sowieckie zajęły
Gorzów; miasto zajęte zostało
przez pododdziały 32 korpusu
piechoty 5 Armii Uderzeniowej,
jej dowódcą był gen. płk. Niko-
łaj Erastowicz Bierzarin (1904-
45), później pierwszy komen-
dant wojenny Berlina.
ww    31.01.
1948 - Państwowe Zakłady Inży-
nierii nr 3 przejęły obiekty byłej
fabryki maszyn i odlewni żeliwa
H. Pauckscha między ul. Jerze-
go i Grobla oraz byłej fabryki
Gustava Schrödera przy ul.
Przemysłowej 13-16, gdzie
znajdowała się główna siedziba
późniejszych Zakładów Mecha-
nicznych. JZ
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Kiedy coœ trzeba podsumo-
waæ, to dobrze jest zacz¹æ
od pozytywów. Tych w mi-
jaj¹cym roku dostrzegam
niewiele, ale jednak by³y. Ta-
kim pozytywem jest nadanie
maleñkiej szkole w Ulimiu
imienia NiedŸwiedzia Wojt-
ka. Jak dla mnie rzecz kar-
dynalna - nie ¿aden pompa-
tyczny, odleg³y od dzieciêcej
wyobraŸni i mo¿liwoœci po-
strzegania bohater, tylko
postaæ, któr¹ ka¿dy dzieciak
mo¿e sobie wyobraziæ, a
przez ni¹ wiele siê nauczyæ.
Drugim pozytywem by³a na-
groda im. Oskara Kolberga
dla Muzeum Lubuskiego za
Bogdaniec i pisanki. Naj-
wa¿niejsza polska nagroda
premiuj¹ca dba³oœæ o kulturê
ludow¹, ch³opsk¹ posz³a w
godne rêce. Brawo i jeszcze
raz brawo. No i w katego-
riach pozytywnych rzeczy
dla mnie by³a akcja Miko³ajo-
wa firmy Inneko, kiedy to
pracownicy w Miko³ajowych
czapkach czêstowali s³ody-
czami dzieci. To by³ nie-
zwyk³y gest z gatunku takich
nieoczekiwanych, a tym bar-
dziej zaskakuj¹cych i sympa-
tycznych.

I tyle by³oby plusów. Pora
zatem na minusy. Tych jest
znacznie wiêcej. Najsmut-
niejszą chwilę przeżyliśmy w
kwietniu, kiedy to w wyniku
niedbalstwa podczas remon-
tu dachu spłonęły praktycz-
nie dwa historyczne budynki
Akademii im. Jakuba z Para-

dyża przy ul. Teatralnej. Lata
miną zanim odzyskają one
swój blask, jeśli w ogóle od-
zyskają. 

Jako, że dzisiejszy mój wy-
bór tegorocznych dobrych i
złych zdarzeń jest subiektyw-
ny, nie kryję, że dla mnie
rzecz¹ okropn¹, straszn¹
wrêcz jest to coœ, co miasto
zrobi³o z ulic¹ We³niany Ry-
nek. Ma³a, œliczna i z klima-
tem uliczka, jakich niewiele
jest w tak zwanym œcis³ym
centrum miasta, zosta³a za-
mieniona w coœ absolutnie
okropnego. Trudno nawet na-
zwaæ to coœ, co tam po-
wsta³o. Napisa³am ju¿ kilka
razy i podtrzymam to, ¿e ktoœ
powinien karnie odpowie-
dzieæ za zniszczenie prze-
strzeni publicznej. Bo dla
mnie to w³aœnie tam siê sta³o.

Kolejn¹ karygodn¹ rzecz¹,
jaka siê wydarzy³a w minio-

nym roku to zamieszanie, ja-
kie powsta³o przy okazji kon-
sultacji w sprawie zmiany
nazwy miasta. Same konsul-
tacje to nic z³ego, natomiast
okropna i miejscami wulgar-
na pyskówka, jak¹ sobie co
niektórzy urz¹dzili przy tej
okazji pokaza³a zwyczajny
brak klasy, niedouczenie, a
nawet brak og³ady dysku-
tuj¹cych. A ju¿ obrzucanie
inwektywami cz³onków komi-
tetu prowadz¹cego konsulta-
cje by³o dla mnie szczytem
wszystkiego z³ego. Mo¿na i
trzeba mieæ inne zdanie, bo
niedobrze jest, kiedy wszyscy
dm¹ w jedn¹ tr¹bkê, ale nikt
nie ma prawa obra¿aæ drugiej
strony. Choæ jak siê patrzy na
polsk¹ politykê, bo z niej idzie
przyk³ad, to w³aœciwie czemu
ja siê dziwiê.

Kolejnym minusem i to
du¿ym dla mnie, jest zakup

akcji Stali Gorzów na kwotê
2,5 mln z³otych. Zgodzili siê
na to radni i to mimo wyra-
Ÿnego sprzeciwu znacznej
czêœci mieszkañców. Nie ro-
zumiem baletu wokó³ klubu.
Niech sobie on bêdzie naj-
wa¿niejszym znakiem - tak
s¹dz¹ niektórzy. Ale informa-
cja o zad³u¿eniu na 12 milio-
nów z³ powinna byæ infor-
macj¹, ¿e tam coœ mocno
nie trybi i interesem miasta
nie jest ³adowanie miejskiej
kasy w ten interes. Uwa¿am,
¿e radni kolejny raz pokazali,
¿e nie powinni pe³niæ swoich
ról, bo siê do tego zwyczaj-
nie nie nadaj¹. 

Takich ró¿nych drobiazgów,
które sk³adaj¹ siê na z³e po-
strzeganie minionego roku
znalaz³oby siê jeszcze
wiêcej. Nie ma jednak sensu
sk³adaæ czarnego bukietu,
do którego jednak do³o¿ê

scenê na Starym Rynku,
Wartowniê i nonszalancjê
w³adzy w postrzeganiu
mieszkañców, którym ta
w¹tpliwa atrakcja siê nie po-
doba.

W kategorii minusów ogól-
nych - najwiêkszym i raczej
trudnym do naprawienia jest
pog³êbiaj¹ce siê wykluczenie
komunikacyjne miasta. Nig-
dy nie wiadomo, czy poci¹g
przyjedzie, czy odjedzie, czy
trzeba siê tarabaniæ na ko-
munikacjê zastêpcz¹, o ile
ona jest. Urz¹d Marsza³kow-
ski tylko gada o poprawie,
ale nic z tego gadania nie
wynika. Mnóstwo jakichœ
urzêdników pracuje przy
uk³adaniu kolejnych
rozk³adów jazdy i generalnie
w komórkach zajmuj¹cych
siê komunikacj¹ publiczn¹,
choæ nie bardzo wiadomo po
co, bo tej zwyczajnie prawie
nie ma. 

Na tê ogóln¹ bylejakoœæ, na
dezynwolturê urzêdnicz¹,
która zaburza przestrzeñ
publiczn¹, na bylejakoœæ
owej, nak³adaj¹ siê moje
osobiste straty. W 2024 roku
po¿egna³am jednego z mo-
ich najbli¿szych znajomych i
przyjació³ - w marcu odszed³
Zbyszek Sejwa, we wrzeœniu
Zbigniew Czarnuch - mój i
nie tylko mój guru regionaliz-
mu, a w listopadzie odszed³
mój ukochany Tata.

No i jak taki rok mia³ byæ
dobry?

RENATA OCHWAT

MOJE IRYTACJE I FASCYNACJE 

Skończył się rok, kolejny dla mnie niezbyt dobry
2024 miał być lepszym, aniżeli poprzednie. Jak się okazało, nie był dobry dla mnie osobiście, ani dla miasta w ogólności.
Może 2025 będzie lepszy, czego wszystkim i sobie życzę.

- To był trudny dla Gorzowa rok, oparty na wielu konfliktach i nierozwiązanych sprawach.
Może 2025 rok będzie lepszy…
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Intensywna zieleñ choinek
wystaj¹cych z betonowych
donic, soczysta czerwieñ
bombek oplecionych diodo-
wymi girlandami made in Chi-
na s¹ jak nowe szaty króla z
baœni Hansa Christiana An-
dersena. Powiadaj¹, ¿e pod
tymi szatami król jest nagi,
ale kto by siê tym przejmo-
wa³. Zatrytytkuje siê, do³o¿y
trochê kolorowej tektury i
miasto bêdzie jak z obrazka.

Mo¿na pokusiæ siê o stwier-
dzenie, ¿e Gorzów Wuelka-
pe to miasto kolei i sportu.
Zamiast zielonych koniczy-
nek w herbie dumny bran-
denburski orze³ powinien
trzymaæ dwie krzywe szyny
oraz ¿ó³to - niebieski worek

bez dna. Co prawda do wor-
ka radni dosypali „pod cho-
inkê” kilka baniek, ale jeœli
worek dziurawy to miejskie

z³ocisze przelec¹ jak piasek
na pla¿ach Dubaju.

Z tej okazji, tu i ówdzie
szampany wystrzeli³y przed

terminem. Nie czekaj¹c, a¿
pó³noc 31 grudnia wybije
na katedralnej wie¿y.  Mo¿e
s³usznie. Czekanie na
wskazówki jest jak czeka-
nie na Godota ze sztuki Sa-
muela Becketta.  Coraz
czêœciej zastanawiam, czy
to nie kl¹twa rzucona przez
zielonogórzan? Okadziæ
Katedrê bia³¹ sza³wi¹ nie
zaszkodzi. Mo¿e wskazów-
ki odrosn¹ w magiczny spo-
sób? Gdyby Quasimodo -
baœniowy dzwonnik z ka-
tedry Notre-Dame otrzyma³
nakaz eksmisji, z przesied-
leniem na gorzowsk¹ ka-
tedrê, wybra³by honorow¹
œmieræ w odmêtach Sekwa-
ny.

Niezale¿nie od wichrów,
które wiej¹ nam w oczy, rób-
my swoje. Pocz¹tek roku to
dokona³a okazja na regene-
racjê energetycznego dobro-
stanu. Odciêcie siê od tele-
wizorni z gadaj¹cymi g³owa-
mi polityków, Tik-Toków,
Facebooków. Taki detoks na
zdrowie nam wyjdzie.

Jaki bêdzie 2025 rok, nie
wie nikt. Pozostaje nadzieja,
¿e dla miasta oraz jego
mieszkañców, zarówno go-
rzowian jak równie¿ gorzo-
wian wielkopolskich bêdzie
³askawy. Czego Wam i sobie
¿yczê.

ROBERT TRÊBOWICZ
FORUM INTERESÓW

KOMUNIKACYJNYCH GORZOWA

CZY WARTO NAD WARTĄ? 

Może wskazówki odrosną w magiczny sposób
Doczekaliśmy Nowego Roku Anno Domini 2025. Na jego powitanie miasto Gorzów przybrało dostojne szaty.  

● czytaj na www.echogorzowa.pl – codziennie nowe informacje, opinie, komentarze ●

- Liczymy, że w 2025 roku na katedralnym zegarze pojawią
się wymarzone wskazówki
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- Za nami 2024 rok. Jaki
on by³ dla kierowanej
przez pana spó³ki?

- Rok 2024 wbrew wielu za-
powiedziom nie by³ z³y. Na
pocz¹tku roku pojawia³y siê
ró¿ne niezbyt pozytywne
przewidywania w zakresie
kondycji bran¿y odpadowej.
Pojawia³y siê wrêcz opinie,
¿e to bêdzie jeden z trudniej-
szych okresów ze wzglêdu
na dwa czynniki: ogólne spo-
wolnienie gospodarcze,
zw³aszcza w Niemczech, co
odbi³oby siê na gospodarce
polskiej oraz wejœcie syste-
mu kaucyjnego, ale jego wej-
œcie Rada Ministrów prze-
sunê³a na paŸdziernik 2025.
Podsumowuj¹c ten rok
mo¿na powiedzieæ, ¿e na
szczêœcie jasnowidze siê
tym razem pomylili i miniony
rok by³ dla nas ³askawy. 
- Gdyby mia³ pan wymie-
niæ najwa¿niejsze sukcesy,
to co postawi³by pan na
trzech pierwszych miejs-
cach?

- Najwiêkszym sukcesem
bez w¹tpienia jest utrzyma-
nie zespo³u INNEKO w pier-
wotnym sk³adzie. Trzon od
lat jest niezmienny i w mojej
ocenie jest to ogromn¹ war-
toœci¹ spó³ki. Sprzêt mo¿na
kupiæ w ci¹gu kilku miesiêcy,
ale zgraæ ludzi którzy do sie-
bie pasuj¹ mo¿e trwaæ lata-
mi. Cieszê siê, ¿e jesteœmy
razem. Kolejny sukces to
umocnienie naszej pozycji
zarówno w zakresie sprzêto-
wym, ale co wa¿niejsze, w
zakresie œwiadomoœci wœród
mieszkañców, ¿e jesteœmy
firm¹ miejsk¹, s³u¿¹c¹
mieszkañcom. No i trzeci
sukces, mo¿e nieco ogólny,
to rozwiniêcie skrzyde³ IN-
NEKO. Pracujemy obecnie
nad kilkoma projektami roz-
wojowymi, m.in. nad budow¹
Miejskiej Elektrowni
S³onecznej, które maj¹ po-
prawiæ benchmark naszego
miasta w zakresie bezpie-
czeñstwa czy wy¿szych
przychodów.
- Czego nie uda³o siê na-
tomiast zrealizowaæ, choæ
taki by³ plan?

- Wiele zamierzeñ trzeba
by³o przesun¹æ choæby ze
wzglêdu na mo¿liwoœci fi-
nansowe naszej spó³ki. Nie
jesteœmy spó³k¹ komercyjn¹

i bardzo ostro¿nie podcho-
dzimy do realizacji naszych
planów oraz wydatków. Ma-
my kilka ambitnych zamie-
rzeñ, ale pozostawiê je w ta-
jemnicy, a jeœli ich realizacja
siê powiedzie, to bêdzie po-
wód by siê tym faktem po-
chwaliæ.
- Pod koniec listopada
2024 roku Rada Miasta
zdecydowa³a o wyjœciu
Gorzowa ze Zwi¹zku Celo-
wego Gmin MG-6 i jedno-
czeœnie zmianie systemu
naliczania op³at za wywóz
odpadów komunalnych.
Sk¹d wzi¹³ siê w ogóle ten
pomys³?

- Trudno mi recenzowaæ
kierunkowe decyzje prezy-
denta miasta i radnych. IN-
NEKO jest spó³k¹ miejsk¹ i
podlega w³aœcicielsko „ma-
gistratowi”. Musimy siê
ka¿dorazowo dostosowaæ do
wszelkich decyzji i przygoto-
waæ do zmian. Z punktu wi-
dzenia mieszkañca nic siê
jednak nie zmieni, bowiem
jako INNEKO nadal bêdzie-

my odbieraæ odpady w Go-
rzowie.
- Niektórzy twierdz¹, ¿e
ten system obni¿y czys-
toœæ w spo³eczeñstwie, bo
zbyt czêste k¹piele bêd¹
wi¹zaæ siê z wy¿szymi
op³atami za œmieci. Tak
bêdzie?

- Ten system to ¿adna no-
woœæ. On od lat obowi¹zuje
w wielu miastach, np.: w
Opolu, Czêstochowie, £odzi
czy pobliskim Szczecinie.
Jakoœ nie zauwa¿y³em w
Szczecinie problemu z hi-
gien¹. A zupe³nie powa¿nie,
ka¿dy z nas ma pewne przy-
zwyczajenia w ¿yciu co-
dziennym i na powy¿szych
przyk³adach mo¿na stwier-
dziæ, ¿e owszem lekki spa-
dek zu¿ycia wody by³ obser-
wowany w pierwszym mie-
si¹cu, by w nastêpnych
zu¿ycie wróci³o do wcze-
œniejszej normy. 
- Dzia³alnoœæ INNEKO
jest bardzo szeroka. W
okresie zimowym najwiê-
cej mówi siê o utrzymaniu

gorzowskich dróg w czys-
toœci. Co jest najtrudniej-
sze dla naszych drogow-
ców?

- Najtrudniejsze s¹ chyba
oczekiwania niektórych kie-
rowców, aby miasto po
œnie¿ycy by³o odœnie¿one w
ci¹gu kilku godzin i ka¿da
droga osiedlowa by³a prze-
jezdna równie szybko. Zima
to jednak okres utrudnieñ w
ruchu i trzeba braæ to pod
uwagê. Pod wzglêdem opera-
cyjnym najtrudniejsze s¹ za-
tory drogowe, kiedy w czasie
akcji nasze p³ugopiaskarki
grzêzn¹ w korkach, co oczy-
wiœcie wyd³u¿a czas reakcji.
- Kolejnym wa¿nym zada-
niem jest administrowanie
cmentarzem. W ostatnim
czasie nekropolia zosta³a
powiêkszona, ale to nie ko-
niec. Jakie s¹ najbli¿sze
plany w tym zakresie? 

- Wspólnie z miejskimi
urzêdnikami pilnujemy, aby
rozbudowa cmentarza postê-
powa³a permanentnie i etapo-
wo. Gdy koñczymy jeden

etap rozbudowy, równolegle
pracujemy nad projektowa-
niem nastêpnego. To proces
krocz¹cy, aby zapewniæ nam
ci¹g³oœæ œwiadczenia us³ug.
Na bie¿¹co koncentrujemy
siê te¿ na drobnych pracach
konserwacyjnych, odtwarza-
niu nawierzchni i estetyce zie-
leni. Niedawno zakoñczyli-
œmy remont w kaplicy, gdzie
wymieniono m. in. boczne
oszklenie kaplicy. Szykujemy
te¿ now¹ us³ugê, ale o tym
niebawem…
- Co s³ychaæ w Gorzow-
skim Oœrodku Technolo-
gicznym i czy ten oœrodek
ju¿ na dobre zadomowi³ siê
w Gorzowie?

- To kolejna spó³ka nale¿¹ca
do INNEKO. Odpowiada za
inkubacjê przedsiêbiorczoœci,
a zatem pomaga nowym fir-
mom przetrwaæ pierwsze
miesi¹ce dzia³alnoœci, ale te¿
w GOT rodz¹ siê du¿e projek-
ty rozwojowe, które mog¹
przyci¹gn¹æ nowych, po-
wa¿nych inwestorów, zw³asz-
cza z obszaru nowoczesnych
technologii. W 2023 roku sy-
tuacja w GOT by³a dynamicz-
na ze wzglêdu na przepro-
wadzkê g³ównej siedziby ze
Stanowic. Miniony rok by³ za-
tem rokiem stabilizacji i rozwi-
jania skrzyde³. Poprawi³a siê
kondycja finansowa, a wiele
projektów jest na horyzoncie.
2025 rok bêdzie w GOT z
pewnoœci¹ bardzo ciekawy i
dynamiczny.
- Czy gorzowianie coraz
chêtniej siêgaj¹ po kije, czy
ten sport staje siê coraz
bardziej masowy?

- Golf to nie jest sport maso-
wy, ale w Gorzowie od kilku
lat dziêki licznym akcjom i
fantastycznemu zespo³owi
udaje siê odczarowaæ ten
sport. Mamy sporo dzieci i
m³odzie¿y. Co niezmiernie
cieszy, m³odzie¿ odnosi suk-
cesy na miêdzynarodowych
turniejach, a nasi zawodnicy
s¹ w sk³adzie kadry narodo-
wej. Mo¿na powiedzieæ, ¿e to
chluba Gorzowa i INNEKO.
- Nadal jesteœcie bardzo
aktywni w obszarze dzia³añ
proekologicznych i
spo³ecznych. Niekiedy na-
suwa siê pytanie, sk¹d
czerpiecie pomys³y na
ró¿nego rodzaje akcje, kon-
kursy?

- To efekt pracy kolektywnej.
Mamy w dziale marketingu
du¿¹ ró¿norodnoœæ osobowo-
œci i wybitn¹ szefow¹ tego
dzia³u - pani¹ Monikê Pia-
skowsk¹. To w jej g³owie
rodz¹ siê przeró¿ne, czêsto
innowacyjne pomys³y na ko-
lejne akcje edukacyjno-
spo³eczne. Poniewa¿ dajê
woln¹ rêkê dla kreatywnych
pomys³ów st¹d sporo siê
dzieje. Rocznie INNEKO rea-
lizuje oko³o 50 ró¿nych akcji
„eko”.
- Co istotnego czeka
spó³kê i mieszkañców w
2025 roku?

- Dobre pytanie. Jedziemy
na tym samym „wózku”. Cze-
kaj¹ nas zmiany, które wejd¹
w ¿ycie 1 stycznia 2026 r. To
oznacza, ¿e musimy wspólnie
z mieszkañcami przygotowy-
waæ siê do zmian zwi¹zanych
z in-housem i systemem rozli-
czenia „po wodzie”. 
- Panie prezesie, co jest
najtrudniejsze w prowadze-
niu miejskiej spó³ki o tak
szerokim spektrum dzia³al-
noœci?

- Praca w takim miejscu jest
pasjonuj¹ca, poniewa¿ ka¿dy
dzieñ przynosi przynajmniej
po kilka innych, nowych,
czêsto nietypowych ,,niespo-
dzianek’’. Najczêœciej s¹ to
liczne problemy sporego ka-
libru, które trzeba rozwi¹zaæ
na cito. Iloœæ zadañ jest wiêc
przeogromna, poniewa¿ tak
naprawdê tych spó³ek mamy
kilka. To nie jest jedna dzia³al-
noœæ. W ka¿dej z tych spó³ek
jest kilkadziesi¹t ró¿nych pro-
cesów, po kilkanaœcie proble-
mów dziennie i na samym ko-
ñcu trzeba podj¹æ decyzjê,
które z tych pilnych ,,niespo-
dzianek’’ nale¿y rozwi¹zaæ w
pierwszej kolejnoœci. 
- Jest jakiœ klucz tego wy-
boru?

- Tak dobrze to nie ma. Trze-
ba wybraæ te najistotniejsze,
bior¹c w pierwszej kolejnoœci
pod uwagê konsekwencje. S¹
sytuacje, ¿e od³o¿enie sprawy
na dzieñ, dwa mo¿e spowo-
dowaæ  powa¿ne turbulencje,
np. finansowe. Dlatego tak¿e
wa¿ne jest wyczucie, do-
œwiadczenie, dobra wspó³pra-
ca, ¿eby potrafiæ wybraæ te
problemy o najwy¿szym stop-
niu pilnoœci.
- Dziêkujê za rozmowê.

Praca w takim miejscu jest pasjonująca
Z Łukaszem Marcinkiewiczem, prezesem miejskiej spółki INNEKO, rozmawia Robert Borowy

- Sprzęt można kupić w ciągu kilku miesięcy, ale zgrać ludzi, którzy do siebie pasują może
trwać latami - mówi prezes Łukasz Marcinkiewicz
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Pozytywna opinia dla go-
rzowskiej kardiochirurgii, wy-
dana przez prof. Mariusz
Kuœmierczyka, obecnego
konsultanta krajowego w
dziedzinie kardiochirurgii, to
- jak podkreœla zarz¹d go-
rzowskiego szpitala - bardzo
dobra wiadomoœæ i tak na-
prawdê otwarta droga dla
Narodowego Funduszu
Zdrowia.

- Konsultant krajowy widzi
potrzebê zwiêkszenia tych
us³ug w naszym rejonie, tak¹
opiniê otrzymaliœmy. Naj-
prawdopodobniej nied³ugo
zostanie og³oszony konkurs
na te us³ugi, a nasz szpital
spe³nia wszystkie wymogi.
Realizujemy œwiadczenia,
zespó³ prowadzi operacje -
mówi prezes Ostrouch.

Jest poradnia, są
operacje 

Przypomnijmy, ci¹gn¹ce
siê latami starania o kontrakt
dla oddzia³u kardiochirurgii
nie przeszkodzi³y szpitalowi
uruchomiæ, najpierw podod-
dzia³u, a teraz ju¿ oddzia³u
kardiochirurgii. Od marca ze-
sz³ego roku specjaliœci prze-
prowadzaj¹ pilne operacje.
Takie procedury NFZ, mimo
braku kontraktu dla kardio-
chirurgii, mo¿e refundowaæ. I
refunduje, choæ pocz¹tkowo
zwleka³ z p³atnoœciami. Na
pe³nowymiarow¹ kardiochi-

rurgiê szpital wci¹¿ jednak
czeka.  

- Oddzia³, maj¹c poradniê
kardiochirurgiczn¹ i mo¿li-
woœæ operowania zarówno
pacjentów pilnych jak i
nag³ych, powinien operowaæ
oko³o 400 pacjentów rocznie
- szacowa³ ju¿ po pierwszych
miesi¹cach dzia³alnoœci kar-
diochirurg dr n. med. Sewe-

ryn Grudniewicz, kierownik
oddzia³u. 

W miêdzyczasie lecznica
zawar³a kontrakt z NFZ na
poradniê kardiochirurgiczn¹
(dzia³a od lipca 2024 roku), a
tak¿e na zabiegi przezcewni-
kowej implantacji zastawki
aortalnej (TAVI), wykonywa-
ne wspólnie z kardiologami.
Takie zabiegi od wielu lat s¹

rozwi¹zaniem dla pacjentów,
u których klasyczna metoda
wymiany zastawki aortalnej
to du¿e ryzyko. Metoda jest
zalecana zarówno pacjen-
tom wymagaj¹cym wymiany
zastawki natywnej jak i zde-
generowanej protezy chirur-
gicznej. Zastosowanie TAVI
to mniej powik³añ i szybka
rekonwalescencja.

Kontrakt na zastawki TAVI

Zabieg najczêœciej jest wy-
konywany w znieczuleniu
miejscowym i trwa oko³o
dwie godziny. U wiêkszoœci
pacjentów protezê, wyko-
nan¹ z osierdzia wieprzowe-
go lub wo³owego, zamonto-
wan¹ na metalowym stencie,
doprowadza siê do serca

przez têtnicê udow¹. W
wyj¹tkowych przypadkach
zastawkê mo¿na wszczepiæ
równie¿ przez têtnicê podo-
bojczykow¹, szyjn¹ lub ko-
niuszek serca. Po
rozprê¿eniu protezy p³atki
nowej zastawki natychmiast
podejmuj¹ pracê. 

Po zabiegu pacjent przez
krótki czas przebywa na od-
dziale pooperacyjnym, a na-
stêpnie na oddziale kardio-
chirurgii lub kardiologii. W
trzeciej lub czwartej dobie
mo¿e opuœciæ szpital. 

Kwalifikacja do zabiegu TA-
VI odbywa siê w oparciu o
opiniê wielodyscyplinarnego
zespo³u, w którego sk³ad
wchodzi m.in. kardiolog in-
wazyjny i kardiochirurg. Na
podstawie oceny stanu pa-
cjenta, jego warunków ana-
tomicznych oraz schorzeñ
wspó³istniej¹cych, zespó³
podejmuje decyzjê o opty-
malnej metodzie leczenia. 

Zarz¹d szpitala liczy, ¿e
kontrakt na zastawki TAVI, a
teraz te¿ opinia krajowego
konsultanta, gwarantuj¹, ¿e
wkrótce szpital bêdzie móg³
te¿ zawrzeæ umowê na pe³no-
wymiarowy oddzia³. By³oby to
zwieñczenie niemal czterolet-
nich starañ lecznicy, popar-
tych spo³eczn¹ kampani¹ na
rzecz kardiochirurgii, któr¹
wspar³o ponad 13 tys. osób. 
MAT. WSZW W GORZOWIE WLKP. 

Tak dla gorzowskiej kardiochirurgii 
Konsultant krajowy w dziedzinie kardiochirurgii da³ zielone œwiat³o gorzowskiemu oddzia³owi. - Spodziewamy siê, ¿e nied³ugo Narodowy Fundusz
Zdrowia og³osi konkurs na us³ugi kardiochirurgiczne w pó³nocnej czêœci województwa - mówi Jerzy Ostrouch, prezes szpitala. 

Zespół kardiochirurgii od marca zeszłego roku przeprowadza pilne operacje. Ma już też kontrakt na zabiegi przezcewnikowej
implantacji zastawki aortalnej (TAVI), wykonywane wspólnie z kardiologami
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- Trzy lata temu byliœmy jed-
nym z pierwszych szpitali,
które uruchamia³y robotykê.
Dziœ ju¿ nikt nie w¹tpi, ¿e to
by³ strza³ w dziesi¹tkê. Pa-
cjenci maj¹ lepsze wyniki,
skracamy operacje, hospitali-
zacja jest krótsza, jest mniej
powik³añ - mówi dr Piotr Pet-
rasz, kierownik oddzia³u uro-
logii i onkologii urologicznej. 

Okazja do podsumowañ
by³ opublikowany ju¿ po raz
czwarty raport dotycz¹cy
chirurgii robotowej w Polsce,
przygotowany przez Modern
Healthcare Institute. 

Czas na drugi robot

Warto przypomnieæ, ¿e
pierwszy robot pojawi³ siê w
Polsce w 2010 roku. Drugi
dopiero szeœæ lat póŸniej.
Gdy w 2021 r. gorzowscy
urolodzy zaczynali operacje
z zastosowaniem robota, taki
sprzêt mia³o tylko kilkana-
œcie lecznic w kraju. Pod ko-
niec zesz³ego roku, wed³ug
portalu mdrowie.pl, by³o to
ju¿ 28 placówek. Gorzowski
szpital nie zamierza jednak
poprzestaæ na jednym robo-
cie. 

- W naszym szpitalu pla-
nowane jest tak¿e zakupie-
nie drugiego systemu robo-
tycznego, tak aby jeden by³
w pe³ni dostêpny dla od-
dzia³u urologii. Kiedy tak siê
stanie i osi¹gniemy zdol-
noœæ przeprowadzania
dwóch zabiegów urologicz-
nych w asyœcie robota przez
piêæ dni w tygodniu, podej-
dziemy do kolejnego wy-
zwania, jakim jest wykony-
wanie trzech zabiegów
dziennie - mówi dr Petrasz
w rozmowie z portalem
mzdrowie.pl. 

Nie tylko urologia

Z kolei na konferencji poœwiê-
conej chirurgii robotowej prezes
szpitala Jerzy Ostrouch przy-
pomnia³, ¿e robot chirurgiczny w
Gorzowie jest te¿ wykorzystywa-
ny nie tylko przez urologów. 

- Mamy zespó³ operatorów
tak¿e na ginekologii i na chi-
rurgii. Liczba zabiegów wyko-
nywanych przez tych specja-
listów jest mniejsza, ale
znacz¹ca. Na ginekologii tylko
w tym roku by³o oko³o 50 zbie-
gów - mówi³ prezes Ostrouch.

MAT. WSZW W GORZOWIE WLKP. 

To był strzał w dziesiątkę
242 operacje robotowe w zesz³ym roku - to osi¹gniêcie dr. n. med. Piotra Petrasza, kierownika oddzia³u urologii. Tym samym zaj¹³ on czwarte
miejscu wœród specjalistów w kraju. 

Dr n. med. Piotr Petrasz podkreśla, że operacje z zastoso-
waniem robota praktycznie eliminują powikłania, a dla
pacjentów oznaczają szybki powrót do zdrowia

Fo
t. 
W
Sz
W
 w
 G
or
zo
wi
e 
W
lkp
. 

r  e  k  l  a  m  a



�7Styczeń 2025 r. ZAKŁAD GoSpoDArKI MIESZKAnIowEJ

Adresy

Zak³ad Gospodarki 
Mieszkaniowej
ul. We³niany Rynek 3
66-400 Gorzów Wlkp.
tel. 95 7387 101, 
95 7387 102
biuro@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl

Program Realizacji 
Œwiadczeñ Wzajemnych
pomaga tym, którzy nie s¹ 
wstanie sp³aciæ zaleg³ych 
nale¿noœci.
Wiêcej na 
zgm.gorzow.pl/
odpracujdlug
tel. 95 7387 101 wew.4
odpracujdlug@zgm.gorzow.pl 

Zamiana Mieszkañ
ul. We³niany Rynek 3
tel. 95 7387 129
bzm@zgm.gorzow.pl
zgm.gorzow.pl/
zamianamieszkania

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 1
ul. Wyszyñskiego 38
tel. 95 7387 242
adm1@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm1

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 2
ul. Towarowa 6A
(budynek przychodni I p.)
tel. 95 7387 150
adm2@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm2

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 3
ul. Armii Polskiej 29
tel. 95 7387 173
adm3@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm3

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 4
ul. Drzyma³y 10
tel. 95 7387 194
adm4@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm4

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 5
ul. GwiaŸdzista 4
tel. 95 7387 203
adm5@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm5

Jak mówi¹ w Zak³adzie Gos-
podarki Mieszkaniowej - trwa
obecnie przetarg na wykona-
nie kompleksowego remontu
budynku komunalnego przy
ul. Spokojnej. Bêdzie to kolej-
ny remont dziêki dotacji z
Banku Gospodarstwa Krajo-
wego.

Remont budynku przy ul.
Spokojnej 67-68 uda³o siê
zaplanowaæ i zostanie on
przeprowadzony dziêki Pre-
mii Mieszkaniowej Zasobu
Gminnego MZG. To pro-
gram Banku Gospodarstwa
Krajowego. Remont zosta³
wyceniony na 715 tysiêcy
z³otych. Zak³ad Gospodarki
Mieszkaniowej uzyska³ dofi-
nansowanie w wysokoœci
395.854,74 z³. Pozosta³¹
czêœæ - wk³ad w³asny zabez-
piecza zak³ad. 

To by³ trzeci taki projekt
z³o¿ony do Banku w ubieg³ym
roku, który uzyska³ pozytywn¹
ocen¹ i zosta³ zakwalifikowa-
ny do realizacji. 

Jak mo¿na przeczytaæ na
oficjalnych stronach Banku

Gospodarstwa Krajowego -
premia mieszkaniowa to dofi-
nansowanie projektu, o któr¹
mog¹ ubiegaæ siê w³aœciciele
lub zarz¹dcy budynków
mieszkalnych, w których
wszystkie lokale mieszkalne

wchodz¹ w sk³ad mieszkanio-
wego zasobu gminy. 

Z premii mo¿e korzystaæ in-
westor bêd¹cy gmin¹ lub
spó³k¹ z ograniczon¹ odpo-
wiedzialnoœci¹ lub spó³k¹ ak-
cyjn¹, w której gmina albo
gmina wraz z innymi gminami,
powiatami lub Skarbem Pañ-
stwa dysponuj¹ ponad 50 pro-
cent g³osów na zgromadzeniu
wspólników lub na walnym
zgromadzeniu.

Premia przys³uguje na po-
prawê stanu technicznego te-
go zasobu.

Po wybraniu firmy, która prze-
prowadzi remont, w kamienicy
przy ul. Spokojnej zostan¹ do-
cieplone i zaizolowane wszyst-
kie œciany zewnêtrzne. Specjali-
œci wzmocni¹ nadpro¿a okien-
ne i drzwiowe. Ponadto zostan¹
docieplone stropy poddasza.

Izolacji doczekaj¹ siê funda-
menty. 

Projekt budowlany przewiduje
tak¿e wymianê instalacji elek-
trycznej na czêœciach wspól-
nych oraz remont dwóch klatek
schodowych z wymian¹ stolarki
okiennej. 

Wykonanie tych wszystkich
prac poprawi obecne warunki
mieszkaniowe a przede wszyst-
kim pozwoli na sta³e zmniejsze-
nie zapotrzebowania na ciep³o i
utrzymywanie stabilnej tempe-
ratury wewn¹trz lokali mieszkal-
nych. 

Po wybraniu wykonawcy i
podpisaniu stosownych umów,
bêdzie on mia³ pó³ roku na prze-
prowadzenie ca³ego remontu.
Zatem mo¿na zak³adaæ, ¿e
wszystkie prace zakoñcz¹ siê w
po³owie przysz³ego roku. 

ROCH

Są pieniądze, będzie remont kamienicy
Zak³ad Gospodarki Mieszkaniowej dosta³ pieni¹dze na kompleksowy remont budynku przy ul. Spokojnej. Po remoncie
znacz¹co poprawi siê komfort mieszkañ.

- Uda³o siê wyremontowaæ
kamienicê przy ul. Teatralnej
38 i to te¿ dziêki Premii
Mieszkaniowego Zasobu
Gminnego - mówi Pawe³ No-
wacki, dyrektor Zak³adu
Gospodarki Mieszkaniowej.

Zakoñczono remont pierw-
szego z miejskich budynków
mieszkalnych wielorodzin-
nych przy ulicy Teatralnej 38
w ramach dofinansowania
premii MZG z Banku Gospo-
darstwa Krajowego. Zakres
robót budowlanych obejmo-
wa³ remont elewacji fronto-
wej, remont i docieplenie po-
zosta³ych œcian ze-
wnêtrznych, wzmocnienie
nadpro¿y okiennych i
drzwiowych, wymianê stolar-
ki okiennej w czêœciach

wspólnych budynku, izolacjê
fundamentów, stropu piwnicy
i poddasza oraz moderni-
zacjê tarasu. 

Przeprowadzenie przed-
miotowych prac poprawi
obecne warunki mieszkanio-
we a przede wszystkim po-

zwoli na sta³e zmniejszenie
zapotrzebowania na ciep³o i
utrzymywanie stabilnej tem-
peratury wewn¹trz lokali
mieszkalnych. Wartoœæ kon-
traktu wynios³a 624 tysi¹ce
z³otych, w tym dofinansowa-
nie wynios³o ponad 382

z³otych. Prace zakoñczono
przed przewidzianym termi-
nem realizacji.

Ten budynek wyró¿nia siê
wœród innych niezwyk³ym
muralem, który powsta³ w lip-
cu 2015 roku z inicjatywy
Stowarzyszenia ,,Sztuka
Miasta’’. Odnosi siê on do
twórczoœci Zbigniewa Her-
berta. Stworzy³ go gorzowia-
nin Tomasz Kalitko, artysta
malarz i wyk³adowca na Uni-
wersytecie Artystycznym w
Poznaniu. Herbert by³ nie tyl-
ko wybitnym poet¹, ale rów-
nie¿ kierownikiem literackim
gorzowskiego teatru w latach
1965-66.

Na tym malunku dominuj¹
kontrastowe i w tym zesta-
wieniu agresywne barwy -

czerwone i zielone. To sche-
matyczne, coraz mniejsze
postaci pokazuj¹ce w mini-
malistyczny sposób, czym
jest wojna i jak mia¿d¿¹ca
jest jej si³a.

Jest plastycznym wyob-
ra¿eniem wiersza Zbigniewa
Herberta pod tytu³em Wojna,
który idzie tak:

Poœród stalowych kogutów.
Ch³opcy malowani wapnem.
Aluminiowe opi³ki burz¹ domy.
Wyrzucaj¹ og³uszaj¹ce kule
w powietrze ca³kiem czerwo-

ne.
Nikt nie uleci w niebo.
Ziemia przyci¹ga cia³a i o³ów.
W dolnej czêœci malunku

jest pomieszczona biografia
poety po polsku i niemiecku.

ROCH

- Uda³o siê wyremontowaæ
dziewiêæ mieszkañ w bazie lo-
kali socjalnych przy ul. Z³otego
Smoka - mówi Pawe³ Nowac-
ki, dyrektor Zak³adu Gospo-
darki Mieszkaniowej. Jest to
niezbêdne ogniwo w walce z
d³u¿nikami, z którymi coraz
skuteczniej walczy w³aœnie
ZGM.

Podczas remontu tych¿e
dziewiêciu mieszkañ - o ob-
ni¿onym standardzie, ale jed-
nak, Zak³ad Gospodarki
Mieszkaniowej wykona³ takie

prace, jak roboty malarskie - w
tym malowanie œcian i sufitów -
naprawê posadzek, monta¿
listew przypod³ogowych, dopa-
sowanie skrzyde³ okiennych
czy wymianê urz¹dzeñ sanitar-
nych. Jak t³umacz¹ w ZGM,
odzyskiwane mieszkania
zwykle s¹ w takim stanie, ¿e
nie nadaj¹ siê do niczego inne-
go, tylko do koniecznego re-
montu.

Odzyskane pe³nowartoœcio-
we mieszkania pos³u¿¹ do za-
spokojenia potrzeb mieszka-

niowych, osobom znajduj¹cym
siê na liœcie oczekuj¹cych na
komunalny lokal.

Z kolei przygotowane miesz-
kania przy ul. Z³otego Smoka
pos³u¿¹ do realizacji kolejnych
wyroków eksmisyjnych w naj-
bli¿szym czasie. ZGM przygo-
towa³ listê gospodarstw domo-
wych, które zostan¹ objête wy-
konaniem wyroku s¹dowego. 

ZGM od kilku lat skutecznie
walczy z d³u¿nikami - miêdzy
innymi poprzez wyroki s¹do-
we, które daj¹ lub nie daj¹ pra-

wo do zajmowania lokali so-
cjalnych. Jak mówi¹ w ZGM,
widmo przeprowadzki na ulicê
Z³otego Smoka powoduje, ¿e
niekiedy nawet zatwardziali
d³u¿nicy znajduj¹ pieni¹dze na
sp³atê zad³u¿enia - przychodz¹
do ZGM w celu podpisania
ugody na sp³atê d³ugu.

Miasto ma kilka adresów,
gdzie lokuje eksmitowanych z
prawem do lokalu socjalnego -
w³aœnie Z³otego Smoka, po-
mieszczenia przy ul. Myœlibor-
skiej oraz przy Woskowej, ale

widok w³aœnie mieszkania pod
Baczyn¹ jest najlepszym stra-
szakiem dla d³u¿ników. 

Jak t³umacz¹ w ZGM, jest
tak¿e spo³eczne przyzwolenie
na eksmisje, co jest zjawiskiem
relatywnie nowym, trwaj¹cym
zaledwie od kilku lat. 

- Mieszkañcy zrozumieli, ¿e
za d³u¿ników, za ich zaleg³oœci
p³ac¹ oni sami i dlatego rady-
kalnie zmieni³o siê ich postrze-
ganie - podkreœla³ wielokrotnie
Pawe³ Nowacki. 

ROCH

Wyjątkowa kamienica z muralem 
Zakoñczy³ siê kompleksowy remont kamienicy przy ul. Teatralnej. Miastu uda³o siê dostaæ dofinansowanie. Sam budynek
wyró¿nia siê tak¿e niezwyk³ym muralem.

Złoty Smok czeka na kolejnych lokatorów
Dziewiêæ mieszkañ zosta³o wyremontowanych przy ul. Z³otego Smoka. To baza Zak³adu Gospodarki Mieszkaniowej, jeœli
chodzi o lokale socjalne.

Za kilka miesięcy ten budynek przy ul. Spokojnej będzie już
po kompleksowym remoncie
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To jedna z najbardziej charakterystycznych kamienic w mieście
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To kamień milowy w rozwoju organizacji
Z Jerzym Korolewiczem, prezesem Zachodniej Izby Przemys³owo-Handlowej w Gorzowie, rozmawia Robert Borowy

- W minionym roku ZIPH
obchodzi³a 20-lecie
dzia³alnoœci. Pamiêta pan
moment powstania organi-
zacji?

- Pamiêtam, przy czym za-
nim do ¿ycia zosta³ powo³any
obecny podmiot przez kilka
lat, najpierw w województwie
gorzowskim, potem w lubu-
skim, dzia³a³a Zachodnia
Izba Gospodarcza, która
powsta³a na pocz¹tku
transformacji ustrojowo-
gospodarczej w naszym
kraju.  Niestety, nie prze-
trwa³a ona z powodów pro-
blemów finansowych i zos-
ta³a postawiona w stan lik-
widacji. To by³y czasy
gospodarczo bardzo roz-
chwiane, kondycja wielu biz-
nesów by³a niestabilna,
dzia³alnoœæ sporej liczby firm
by³a mocno kontrowersyjna.
To, ¿e upada³y one wów-
czas, to nic zaskakuj¹cego,
ale upadek Izby prowadzo-
nej przez przedsiêbiorców i
prezesów czêsto du¿ych firm
by³ dowodem na to, ¿e gos-
podarka w tym okresie na-
prawdê dopiero siê budo-
wa³a.
- Co by³o dalej?
- Po krótkim okresie na

zgliszczach tej pierwszej Izby
zaczêliœmy budowaæ Za-
chodni¹ Izbê Przemys³owo-
Handlow¹. Œrodowisko gos-
podarcze by³o zdeterminowa-
ne i uwa¿a³o, ¿e musi mieæ
swoj¹ reprezentacjê. Pod ko-
niec 2003 roku rozpoczêto
prace organizacyjne, zaœ
Izbê powo³ano do ¿ycia 2
kwietnia 2004 roku. 
-  Gdybyœmy cofnêli siê
do tego 2004 roku i mieli
odpowiedzieæ na pytanie,
w jakim konkretnym celu
powo³ano Izbê, to co wów-
czas by pan powiedzia³?

- To jest pytanie, na które
czêsto odpowiadamy, ale tyl-
ko w Polsce. Organizacje
gospodarcze funkcjonuj¹ na
ca³ym œwiecie, wiele z nich
ma po kilkaset lat, bo s¹
rzecz¹ normaln¹ w krajach
wolnorynkowych. Gdyby im
zadaæ to pytanie, w odpowie-
dzi byœmy us³yszeli, po co
cz³owiekowi jest powietrze.
W naszym kraju ten problem
wynika z tego, ¿e czasach
PRL jedyn¹ organizacj¹
zrzeszaj¹c¹ przedsiêbior-
ców, w³aœciwie drobnych rze-
mieœlników by³ Cech Rze-
mios³. Przed wojn¹ by³y sto-
warzyszenia gospodarcze,
jeszcze po wojnie mieliœmy
przecie¿ w Gorzowie w na-
szej obecnej siedzibie, czyli
w willi Jaehnego, delegaturê
Wielkopolskiej Izby Prze-
mys³owo-Handlowej. Jednak
w systemie stalinowskim, po-
tem komunistycznym têpiono
wszelkie inicjatywy prywat-
nej przedsiêbiorczoœci i zlik-

widowano równie¿ organiza-
cje gospodarcze. Trwa³o to
do 1989 roku. I od tego cza-
su zaczêto je reaktywowaæ,
budowaæ na nowo.
Najwa¿niejszym celem Izb jest
reprezentowanie przedsiê-
biorców na ró¿nych polach i
wspomaganie ich w wybra-
nych obszarach rozwoju.
- Ile podmiotów gospo-
darczych obecnie liczy Iz-
ba?

- W tej chwili jest ich oko³o
370. Jak na polskie warunki
jest to spora liczba. Nie ma u
nas obowi¹zku nale¿eæ do
takich organizacji, to jest
wolny wybór przedsiêbior-
ców. Odmiennie ni¿ w Nie-
mczech, we Francji czy na-
wet we W³oszech.
- Czy polscy przedsiê-
biorcy dojrzewaj¹ do tego,
¿eby siê zrzeszaæ?

- Tak, ale du¿o zale¿y tutaj
od aktywnoœci danego sto-
warzyszenia. Od tego, co
mo¿e zaoferowaæ swoim
cz³onkom, jak¹ zajmuje po-
zycjê w regionie, jakie ma
propozycje wsparcia i do-
radztwa. Je¿eli ta oferta jest
szeroka, wtedy mo¿e liczyæ
na du¿e zainteresowanie. W
naszym przypadku jednym
ze skoków cywilizacyjnych
by³a przeprowadzka do no-
wej siedziby przy ul. Kosy-
nierów Gdyńskich, ale oczy-
wiœcie najwa¿niejsza jest
oferta.
- Jak mo¿na zostaæ
cz³onkiem Izby?

- Nale¿y z³o¿yæ akces i za-
akceptowaæ statut Izby. Jako
organizacja gospodarcza
mamy przyjête pewne zasa-
dy, podejmujemy wspó³pracê
z podmiotami co do których
nie mamy w¹tpliwoœci, ¿e s¹
solidne, rzetelne, daj¹ce

gwarancjê sumiennoœci kup-
ca. Decyzjê o przyjêciu
ka¿dej z takich firm podej-
muje zarz¹d Izby. Je¿eli nikt
nie zg³asza sprzeciwu ca³a
procedura jest szybka i
sprawna. Dodam jeszcze, ¿e
nigdy nie szliœmy w kierunku
masowego przyjmowania
kandydatów, poniewa¿ za-
le¿y nam na aktywnoœci na-
szych cz³onków. 
- Podczas gali jubileuszo-
wej, która odby³a siê trzy
miesi¹ce temu w teatrze,
dokonaliœcie podsumowa-
nia drogi, któr¹ pokonali-
œcie przez te 20 lat. Jak
wygl¹da³oby to podsumo-
wanie w kilku zdaniach?

- Na pewno by³y to trudne
dla nas lata, ale jesteœmy
bardzo usatysfakcjonowani
rozwojem dzia³alnoœci mery-
torycznej, jak i liczebnoœci¹
aktywnych cz³onków. Zaczy-
naliœmy od kilkudziesiêciu
firm, teraz zbli¿amy siê do
czterystu. Firmy zauwa¿aj¹
to, ¿e mo¿emy zaoferowaæ
bardzo ciekawe wsparcie za-
równo w ramach projektów
unijnych, jak i dzia³añ w³as-
nych Izby. Nie ma praktycz-
nie tygodnia, ¿eby nie odby-
wa³y siê u nas szkolenia, we-
binaria, spotkania.
Zajmujemy siê dzia³aniami
na styku gospodarki. Izba
jest partnerem dla samo-
rz¹du terytorialnego. Jeste-
œmy cz³onkiem Krajowej Izby

Gospodarki, co pozwala
nam mieæ realny wp³yw na
choæby postulowanie zmian
prawnych korzystnych dla
przedsiêbiorców. I to robimy,
bo to jest taka nasza rola
wspieraj¹cego. Zw³aszcza
tych mniejszych, które nie
posiadaj¹ swoich zespo³ów
prawnych, eksperckich czy
lobbystów.
- Z jakimi efektami
dzia³acie w tym zakresie?

- Oczywiœcie to nie jest tak,
¿e ka¿da nasza interwencja
znajduje szczêœliwy fina³, ale
nie jesteœmy te¿ g³osem
wo³aj¹cego na puszczy.
Czêsto postulujemy poprzez
Krajow¹ Izbê Gospodarcz¹,

ale równie¿ czêsto bezpo-
œrednio docieramy do odpo-
wiednich organów samo-
rz¹dowych lub centralnych.
Wypracowaliœmy równie¿
dobr¹ wspó³pracê z parla-
mentarzystami, którzy
czêsto w naszym imieniu lub
zainteresowanych firm
dzia³aj¹ i czêsto te interwen-
cje podejmowane ró¿nymi
drogami koñcz¹ siê korzyst-
nymi korektami. 
- Co uwa¿a pan za naj-
wiêkszy sukces Izby na
przestrzeni minionych
dwóch dekad?

- Sukcesów by³o kilka.
Pierwszy, to ¿e zrealizowali-
œmy kilkadziesi¹t ró¿nych
projektów, przerobiliœmy set-
ki milionów z³otych, które w

zdecydowanej wiêkszoœci
trafi³y do lubuskiej gospodar-
ki na rozwój, innowacje, ale i
te¿ szkolenia, co jest bardzo
wa¿ne. Myœlê, ¿e to jest naj-
wa¿niejsze, gdy¿ stanowi
realn¹ pomoc dla rozwoju
firm. Drugi to walor integra-
cyjny. Przedsiêbiorcy nie tyl-
ko siê ze sob¹ spotykaj¹
przy ró¿nych okazjach, ale
nawi¹zuj¹ wspó³pracê bizne-
sow¹, wspomagaj¹ siê do-
œwiadczeniem i wcale nie
mówimy tutaj o zaciek³ej
konkurencji, bardziej o po-
mocy, wymianie pogl¹dów. I
trzeci element, o którym ju¿
wspomnia³em, to nowa sie-
dziba Izby. Dla nas stanowi
ona kamieñ milowy w rozwo-
ju organizacji. Przez lata
mieliœmy kilka miejsc,
wszêdzie byliœmy tylko goœæ-
mi, teraz jesteœmy gospoda-
rzami. I czujemy z tego
dumê, pamiêtaj¹c o powie-
dzeniu ,,jak ciê widz¹, tak ciê
pisz¹’’. Inaczej traktuje siê
instytucjê, która siedzi
gdzieœ k¹tem u kogoœ, a ina-
czej maj¹c¹ w³asn¹, piêkn¹
siedzibê w centrum miasta.
Co najwa¿niejsze, sukcesem
by³o nie tylko przywrócenie
willi Jaehnego do ¿ycia, ale
zbudowanie tutaj Lubuskie-
go Centrum Przedsiêbior-
czoœci. Pamiêtajmy, ¿e u nas
swoje miejsce ma kilka gos-
podarczych instytucji. Je¿eli
jakiœ przedsiêbiorca chce
za³atwiæ wa¿ne dla siebie
sprawy, czêsto czyni to u
nas.
- Mo¿na za¿artowaæ w po-
zytywnym s³owa znacze-
niu, ¿e jaka dzisiaj jest
gospodarka, taka jest sie-
dziba Izby.

- Pamiêtaj¹c pierwsze lata
budowy wolnej gospodarki to
rzeczywiœcie wszyscy doj-
rzeliœmy do pozytywnych
zmian, wzros³a zasobnoœæ
kraju, zasobnoœæ firm, tak¿e
zasobnoœæ spo³eczeñstwa.
Do lamusa na szczêœcie
odesz³a gospodarka domo-
ros³a oparta czêsto na ,,nie-
czystych’’ zasadach.
- Dzia³alnoœæ Izby mo¿na
podzieliæ na kilka obsza-
rów, jednym z nich jest po-
dzia³ œrodków unijnych dla
przedsiêbiorców. W naj-
wiêkszym skrócie jak to
wygl¹da?

- Jako uprawniony podmiot
wystêpujemy w konkursach
zarówno centralnych jak i re-
gionalnych o pozyskanie
œrodków w ramach okreœlo-
nych programów. Potem jako
operator, je¿eli takowe œrodki
otrzymamy, rozdysponowu-
jemy je miêdzy naszymi
cz³onkami, na ich wniosek.
Oczywiœcie zdarzaj¹ siê sy-
tuacje, ¿e tych wniosków jest
wiêcej ni¿ posiadamy œrod-
ków, wtedy najczêœciej albo

wybieramy najlepsze propo-
zycje, albo stosujemy za-
sadê, kto pierwszy ten lep-
szy.  
- Podczas gali w teatrze
us³ysza³ pan zapewne wie-
le ¿yczeñ. Które sprawi³y
panu najwiêcej satysfak-
cji?

- Podczas ka¿dej uroczys-
toœci jest du¿o kurtuazji, to
jest naturalne, ale ja
uwa¿am, ¿e w zdecydowa-
nej wiêkszoœci by³y to szcze-
re ¿yczenia, zwi¹zane rów-
nie¿ ze szczer¹ ocen¹ na-
szej pracy przez te 20 lat.
Najwa¿niejsze jest, ¿eby
przedsiêbiorcy byli zadowo-
leni i mieli korzyœci z bycia w
naszych szeregach. Gdyby-
œmy nie spe³niali ich oczeki-
wañ nie by³oby 370 cz³onków
a wielokrotnie mniej.  Mó-
wi¹c wprost najbardziej cie-
szy mnie to, ¿e nasza praca
nie posz³a na marne, ¿e we
w³aœciwym kierunku rozwija-
my Izbê i poprzez te ¿ycze-
nia wiemy równie¿, w jakim
kierunku powinniœmy iœæ da-
lej.
- W jakim?
- W sprawdzonym. Obecny

czas jest dla nas bardzo
wa¿ny, poniewa¿ weszliœmy
w now¹ perspektywê finan-
sow¹ œrodków unijnych i ju¿
zaczynamy albo nawet pod-
pisujemy umowy na du¿o
nowych dzia³añ. Szczególnie
w obszarze gospodarki zie-
lonej, niskoemisyjnej. Bar-
dzo mocno rozwinêliœmy ten
obszar w ostatnim pó³tora ro-
ku, tworz¹c te¿ Klaster GO
Green. Realizujemy kolejne
projekty we wspó³pracy z
niemieckim partnerem z
Brandenburgii.
- Podczas podsumowa-
nia dotychczasowej
dzia³alnoœci Izby wyró¿nili-
œcie 20 zak³adów statu-
etkami ,,Firma 20-lecia’’.
Czy to œwiadomy zabieg
czy przypadkowa liczba?

- Taka by³a koncepcja,
¿eby na 20-lecie nagrodziæ
akurat 20 firm. Praktycznie
wszystkie s¹ z nami od po-
cz¹tku lub prawie od po-
cz¹tku. Wyró¿niliœmy je nie
tylko za wspó³pracê, ale ak-
tywnoœæ w ró¿nych przed-
siêwziêciach. Dodam, ¿e po-
dobny cel przyœwieca³ nam
przy nadaniu tytu³u ,,Hono-
rowego cz³onka ZIPH’’ dla
czterech osób - Jerzego Ka-
szycy, Zdzis³awa Czeka³y,
W³adys³awa Komarnickiego
oraz Stanis³awa Owczarka.
Chcieliœmy jednoczeœnie
otworzyæ nowy rozdzia³ w
historii ZIPH i przy kolej-
nych spotkaniach jubileu-
szowych zapewne bêdzie-
my nagradzaæ kolejne firmy,
kolejnych zas³u¿onych cz³on-
ków.
- Dziêkujê za rozmowê.

- Najważniejsze jest, żeby przedsiębiorcy byli zadowoleni i mieli korzyści z bycia w naszych
szeregach - mówi prezes Jerzy Korolewicz
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To nie jest tak, że każda nasza
interwencja znajduje szczęśliwy finał,

ale nie jesteśmy też głosem
wołającego na puszczy
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WyobraŸmy sobie ten mo-
ment: wielkiemu w³adcy
n i e u s t r a s z o n e m u ,
przepe³nionemu wizj¹
potê¿nego królestwa, w bar-
dzo uroczystym akcie arcy-
biskup gnieŸnieñski Hipolit,
w asyœcie biskupów polskich
oraz z poparciem papie¿a
Jana XIX, wk³ada na skronie
królewskie koronê, czyni¹c
tym aktem Polskê pe³no-
prawnym królestwem, nieza-
le¿nym i silnym. To by³a
chwila tak prze³omowa, tak
pe³na potêgi i dumy, ¿e przez
wieki inspirowa³a serca Pola-
ków. Dziœ, tysi¹c lat póŸniej,
patrzymy wstecz na ten
triumf i pocz¹tek drogi pe³nej
polskiego blasku i chwa³y.

To nie by³a tylko koronacja
ksiêcia Boles³awa, to by³a
walka o zaistnienie, o równe
szanse, o stanie na arenie
miêdzynarodowej obok naj-
wiêkszego cesarstwa. Bo-
les³aw, w³adca niez³omny i
nieustraszony, podniós³ Pol-
skê z pozycji zale¿nego ksi-
êstwa od cesarza do rangi
królestwa, które mia³o swój
w³asny g³os, swoj¹ si³ê,
swoj¹ dumê. Koronacja
Chrobrego by³a niczym pio-
run, który uderzy³ w funda-
menty europejskiego po-

rz¹dku, pokazuj¹c œwiatu, ¿e
Polska zajmuje  swoje miejs-
ce poœród najwiêkszych.

To nie by³a ³atwa droga.
Przez lata Chrobry toczy³
walki i uk³ada³ sojusze, po-
œwiêca³ siê i ryzykowa³
wszystko, by osi¹gn¹æ cel.
D¹¿y³ do niezale¿noœci z
niezachwian¹ determinacj¹.
Ju¿ w 1000 roku, podczas
pamiêtnego Zjazdu Gnie-
Ÿnieñskiego, kiedy przyby³
do Polski sam cesarz Otton
III, Chrobry zyska³ uznanie i
szacunek jako równy w³ad-
ca, zas³uguj¹cy na koronê.
Otton III, cesarz wizjoner,
z³o¿y³ ho³d Boles³awowi i re-
likwiom œw. Wojciecha oraz
symbolicznie ju¿ wtedy
w³o¿y³ swój diadem na skro-
nie polskiego ksiêcia,
wrêczy³ mu w³óczniê œw.
Maurycego uznaj¹c tym Pol-
skê za samodzielne króle-
stwo. Moment, gdy cesarz i
ksi¹¿ê wymienili siê gestami
braterstwa, by³ jak znak i
przysiêga, ¿e Polska stanie
siê jednym z wielkich filarów
chrzeœcijañskiej Europy.

Po œmierci Ottona w³adcy
Niemiec nie chcieli pozwoliæ,
by Polska tak ³atwo zyska³a
niezale¿noœæ i wa¿ne miejs-
ce wœród europejskich w³ad-

ców. Próbowano os³abiæ po-
zycjê Boles³awa i zahamo-
waæ jego aspiracje. Jednak
on nie da³ siê z³amaæ. Wal-
czy³ nieustraszenie, bezkom-
promisowo a¿ wreszcie, w
1025 roku w GnieŸnie, dziêki
poparciu najbli¿szych swego

dworu, szczególnie prymasa
i duchowieñstwa, siêgn¹³ po
koronê, która sta³a siê sym-
bolem jego w³adzy i œwia-
dectwem nieugiêtej si³y pol-
skiego ducha.

Koronacja Boles³awa
Chrobrego by³a niczym

ogieñ, który zap³on¹³ w ser-
cach Polaków na ca³e wieki.
To by³ nie tylko akt politycz-
ny, ale manifest narodowego
charakteru i dowód, ¿e Pola-
cy nigdy nie ugn¹ siê przed
¿adnym mocarstwem, ¿e
bêd¹ walczyæ o swoj¹ wol-
noœæ i swoje marzenia. Ta
korona sta³a siê symbolem
si³y, dumy i niezale¿noœci, in-
spiracj¹ do tego, by Polska
by³a zawsze wolna, zjedno-
czona, i pe³na narodowej du-
my.

Boles³aw Chrobry nie tylko
zjednoczy³ ziemie i lud, ale
stworzy³ fundamenty polskiej
pañstwowoœci, która mia³a
przetrwaæ stulecia. Wiedzia³,
¿e wielkie królestwo musi
mieæ mocny duchowy funda-
ment dlatego zadba³, by Pol-
ska by³a tak¿e potêg¹ Ko-
œcio³a. Dziêki jego staraniom
w GnieŸnie ustanowiono ar-
cybiskupstwo, które umoc-
ni³o duchow¹ i administra-
cyjn¹ niezale¿noœæ Polski.
To dziêki Boles³awowi Pol-
ska nie by³a ju¿ zale¿na od
innych koœcio³ów i królestw,
staj¹c siê pe³noprawnym
cz³onkiem chrzeœcijañskiej
Europy.

Dziœ, tysi¹c lat póŸniej,
wspominamy ten triumfalny

moment, który sta³ siê ka-
mieniem wêgielnym naszej
historii, symbolem, ¿e Pol-
ska jest i zawsze bêdzie kra-
in¹ wolnych ludzi,
odwa¿nych i pe³nych godno-
œci. To dziedzictwo
Boles³awa Chrobrego nie
przeminê³o do dzisiaj i z
czasem wci¹¿ ¿yje w ser-
cach tych, którzy w ka¿dych
trudnych czasach wierz¹, ¿e
Polska trwaæ bêdzie zawsze.

Koronacja Chrobrego to
historia o odwadze, o walce
z przeciwnoœciami, o wielkiej
mi³oœci do ojczyzny. To opo-
wieœæ o pierwszym królu Pol-
ski, który, niesiony
niez³omn¹ wizj¹, sprawi³, ¿e
Polska wkroczy³a na euro-
pejsk¹ scenê z dum¹ i si³¹,
której nie mog³y zniszczyæ
ani wojny, ani póŸniej próby
zniewolenia. Ta korona to
symbol naszej historii, histo-
rii która uczy nas, ¿e Polska
zawsze bêdzie walczyæ o
swoj¹ wolnoœæ,  zawsze
bêdzie trwaæ, niezale¿nie od
tego co przyniesie
przysz³oœæ.

MARTA I ALEKSANDRA
AUGUSTYNIAK

II Liceum Ogólnokszta³c¹ce im.
Marii Sk³odowskiej-Curie w

Gorzowie Wlkp.

Tysiąc lat chwały, czyli narodziny
Królestwa Polskiego
W kwietniu 2025 roku minie TYSI¥C lat, odk¹d Polska wesz³a do historii Europy z niezwyk³ym, majestatycznym gestem - koronacj¹ Boles³awa
Chrobrego, która rozb³ys³a jak pochodnia na tle œredniowiecznej Europy. 

Portret Bolesława Chrobrego wykonany przez Jana Matejkę
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W grudniu 2024 roku Biblio-
tece G³ównej Akademii im Ja-
kuba z Parady¿a przy ul.
Chopina odby³a siê VIII Ogól-
nopolska Konferencja Nauko-
wa „Od stereotypów do nie-
nawiœci. Hejt w perspektywie
interdyscyplinarnej”. Organi-
zatorami konferencji byli: Wy-
dzia³ Prawa i Bezpieczeñstwa
Akademii im. Jakuba z Para-
dy¿a w Gorzowie Wielkopol-
skim, Wydzia³ Humanistycz-
ny Politechniki Koszaliñskiej
w Koszalinie, Okrêgowa Ra-
da Adwokacka w Zielonej
Górze oraz Regionalny Oœro-
dek Debaty Miêdzynarodo-
wej w Gorzowie Wielkopol-
skim wraz z Partnerami. Kon-
ferencjê patronatem

honorowym objêli: JM Rektor
Akademii im. Jakuba z Para-
dy¿a w Gorzowie Wielkopol-
skim, JM Rektor Politechniki
Koszaliñskiej, Wojewoda Lu-
buski, a medialnym: „Studia
Administracji i Bezpiecze-
ñstwa”, TVP3 Gorzów Wiel-
kopolski.

Wydarzenie to by³o czêœci¹
dofinansowywanego ze œrod-
ków Unii Europejskiej projek-
tu ,,Between hate and equali-
ty: The EU as a guard of hu-
man rights and
non-discrimination”, poœwiê-
conego problematyce ochro-
ny kobiet i osób LGBT+ przed
dyskryminacj¹ w perspekty-
wie zasady praworz¹dnoœci,
który jest realizowany na Wy-

dziale Prawa i Administracji
Akademii im. Jakuba z Para-
dy¿a.

Ta cykliczna debata, która
wpisa³a siê w naukowy kalen-
darz gorzowskiej uczelni,
zgromadzi³a licznych uczest-
ników: naukowców i studen-
tów z oœrodków akademickich
z ca³ej Polski, przedstawicieli
œrodowisk prawniczych, orga-
nizacji pozarz¹dowych, orga-
nów w³adzy oraz mediów, re-
prezentuj¹cych szerokie gro-
no instytucji. W tym gronie
znalaz³y siê m.in.: Akademia
im. Jakuba z Parady¿a, Uni-
wersytet im. Adama Mickiewi-
cza, Uniwersytet Jagielloñski,
Uniwersytet £ódzki, Uniwer-
sytet im. Stefana Wyszyñ-
skiego, Uniwersytet SWPS,
Uniwersytet Szczeciñski, Uni-
wersytet Zielonogórski, Poli-
technika Koszaliñska, Poli-
technika Warszawska, Insty-
tut Nauk Prawnych Polskiej
Akademii Nauk, S¹d Okrêgo-
wy w Gorzowie Wielkopol-
skim, Okrêgowa Rada Adwo-
kacka w Zielonej Górze, Sto-
warzyszenie Sêdziów
Polskich „Iustitia”, Biuro
Rzecznika Praw Obywatel-
skich, Komenda Wojewódzka
Policji w Gorzowie Wielkopol-
skim, Centralne Biuro Zwal-
czania Cyberprzestêpczoœci
Zarz¹d w Szczecinie, Muze-
um Lubuskie im. Jana Deker-
ta w Gorzowie Wlkp., TVP 3
w Gorzowie Wielkopolskim,
Inicjatywa „Nasz Rzecznik” i
Stowarzyszenie wspieraj¹ce
Inicjatywê „Nasz Rzecznik”

oraz Fundacja Tomasza Ma-
nikowskiego ,,Dogoniæ Ma-
rzenia’’ czy Stowarzyszenie
HaKoach. 

Uczestnicy prowadzili dys-
kusjê na aktualne tematy do-
tycz¹ce szeroko pojêtej prze-
mocy motywowanej uprze-
dzeniami i dyskryminacj¹,
natury tego zjawiska, jego
przejawów oraz wp³ywie na
spo³eczeñstwo, zw³aszcza w
dobie mediów spo³ecznoœcio-
wych. Podkreœlono kluczow¹
rolê jêzyka, który przyczynia
siê do szerzenia nietoleran-
cyjnych postaw wobec tych
wszystkich, którzy s¹ uzna-
wani za odmiennych. U³atwia
to przestrzeñ Internetu, w któ-
rej mo¿na pozostaæ anonimo-
wym, a zatem czêsto bezkar-
nym. Wyra¿ane treœci z cza-
sem przechodz¹ w akty
dyskryminacji i przemocy,
czego przyk³adem s¹ pobicia
grup Romów, Ukraiñców czy
osób niepe³nosprawnych, a
tak¿e okazywana jawnie nie-
chêæ w stosunku do osób o
odmiennym kolorze skóry.
Temat jest wa¿ny ze wzglêdu
na obecnoœæ uchodŸców wo-
jennych oraz innych osób
pragn¹cych osiedliæ siê w
Polsce czy kryzys migracyjny
na wschodniej granicy nasze-
go kraju. Ten szeroki problem
zosta³ omówiony z perspekty-
wy ró¿nych nauk i dyscyplin
naukowych. 

W kolejnych panelach
uwzglêdniono sytuacjê grup
szczególnie nara¿onych na
zagro¿enie hejtem i wyklu-

czeniem, jak osoby starsze,
osoby w kryzysie psychicz-
nym i z niepe³nosprawnoœci¹,
kobiety czy dzieci. Podkreœlo-
no potrzebê edukacji zarów-
no dzieci, jak i nauczycieli
oraz rodziców, poniewa¿
m³odzi ludzie czêsto
artyku³uj¹ to, co us³ysz¹ od
doros³ych. Dlatego wszech-
stronne kszta³towanie postaw
jest niezbêdne dla stworzenia
spo³eczeñstwa otwartego.
Oprócz dzia³añ prowadzo-
nych w szko³ach bardzo cen-
ne i ciekawe s¹ inicjatywy
stowarzyszeñ i organizacji
pozarz¹dowych. Przedstawi-
ciele tych podmiotów prezen-
towali realizowane projekty i
dzia³ania na rzecz inkluzyw-
noœci.

Ponadto, aby zapobiegaæ
eskalacji przemocy motywo-
wanej uprzedzeniami nie-
zbêdne jest stworzenie odpo-
wiednich rozwi¹zañ praw-
nych na gruncie krajowym i
europejskim, kszta³towanie
postaw spo³ecznych i atmos-
fery s³u¿¹cej tolerancji.

Na szczególn¹ uwagê
zas³uguje aktywny udzia³ stu-
dentek Wydzia³u Prawa i
Bezpieczeñstwa AJP, zarów-
no z wyst¹pieniami panelo-
wymi w sesji zatytu³owanej
„Œrodowisko akademickie na
rzecz równoœci i niedyskrymi-
nacji”, jak i w trakcie dyskusji
po panelach. Prelegentki za-
prezentowa³y wyniki swoich
badañ prowadzonych w ra-
mach seminarium dyplomo-
wego, bêd¹cego jednym z

dzia³añ projektowych EUHa-
tEq, które dotyczy³y ró¿nych
aspektów nierównoœci, w
szczególnoœci przemocy wo-
bec kobiet. 

Poruszane na konferencji
zjawiska hejtu, dyskryminacji
i innych nadu¿yæ oraz za-
gro¿eñ w cyberprzestrzeni
mog¹ dotyczyæ ka¿dego nie-
zale¿nie od wieku, pochodze-
nia, miejsca zamieszkania,
dlatego tak bardzo potrzebna
jest œwiadomoœæ tych za-
gro¿eñ, edukacja w zakresie
kszta³towania postaw toleran-
cji i otwartoœci na innych oraz
dzia³ania promuj¹ce ideê in-
kluzywnego spo³eczeñstwa
zarówno na poziomie lokal-
nym, jak i w skali wojewódz-
twa czy ca³ego kraju.

VIII Ogólnopolska Konferen-
cja Naukowa „Od stereotypów
do nienawiœci. Hejt w perspek-
tywie interdyscyplinarnej”,
gromadz¹ca naukowców i
praktyków z ró¿nych dyscyplin
pozwoli³a poruszyæ tê z³o¿on¹
i aktualn¹ problematykê z
ró¿nych perspektyw. Stwo-
rzy³a przestrzeñ wspólnego
namys³u wielu specjalistów
zajmuj¹cych siê problemem
hejtu, dyskryminacji czy braku
tolerancji oraz prze³o¿enia wy-
ników ich badañ i dzia³añ na
rekomendacje rozwi¹zañ, któ-
re mog¹ okazaæ siê pomocne
w budowaniu spo³eczeñstwa
opartego na równoœci i nie-
dyskryminacji.

DR BOGNA WACH
Wydzia³ Prawa i Bezpieczeñstwa

AJP

To zjawisko może dotyczyć każdego
Cyberprzemoc i hejt, czy mo¿emy siê przed tym broniæ? VIII Ogólnopolska Konferencja Naukowa „Od stereotypów do nienawiœci. Hejt w
perspektywie interdyscyplinarnej” w Akademii im. Jakuba z Parady¿a w Gorzowie Wielkopolskim.

Otwarcie konferencji przez panią prof. AJP dr hab. Beatę Orłowską

Zd
je
cia
 A
JP

Dyskusja w trakcie konferencji - głos zabiera pani prof. dr hab. Renata Ziemińska z
Uniwersytetu Szczecińskiego

Pani prof. AJP dr hab. Aleksandra Szczerba wraz z magist-
rantkami kierunku administracja, paniami: Iwoną Szwarc,
Jolantą Seń, Pauliną Moczulską, Anną Zaleską
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Imbir lekarski (Zingiber
officinale) - to k³¹cze krzewu
imbirowego uprawianego w
Azji, Afryce i Ameryce
Po³udniowej. K³¹cza po
oczyszczeniu i wybieleniu
mlekiem wapiennym sprze-
dawane s¹ jako œwie¿e lub
suszone. Imbir charaktery-
zuje siê lekko gorzkim i nie-
co pikantnym (pal¹cym)
smakiem oraz lekko s³odka-
wym zapachem. Znajduj¹cy
siê w nim olejek imbirowy
(gingerol, cytral, kamfen,
geraniol, linalol i zingeron)
jest odpowiedzialny za sze-
reg jego w³aœciwoœci pro-
zdrowotnych. Imbir zawiera
bia³ka, t³uszcze, b³onnik, wi-
taminy (C, E, B1, B2, B3,
B5, B6, B9) oraz sk³adniki
mineralne (potas, wapñ,
magnez, ¿elazo, miedŸ,
cynk, sód i fosfor).

W sprzeda¿y oprócz
œwie¿ego k³¹cza imbiru do-
stêpny jest te¿ sproszkowa-
ny, kandyzowany, maryno-
wany, w formie nalewki czy
te¿ syropu. 

Imbir znajduje zastosowa-
nie w:

· w przemyœle miêsnym i
rybnym,

· w przemyœle cukierni-
czym (przyprawa do pierni-
ka, pierniki, ciasta, budy-
nie),

· w przemyœle owocowo-
warzywnym, do wyrobu na-
lewek, wódek, do napojów:
herbaty, wody, soków.

Imbir stosuje do zup,
sa³atek owocowych, so-
sów, aromatyzowania de-
serów i ciast. Œwie¿y imbir
mo¿e byæ przechowywany
w lodówce do oko³o mie-
si¹ca, a poza ni¹ do tygo-
dnia. 

Imbir wykazuje szerokie
dzia³anie prozdrowotne: 

· wykrztuœne, rozrze-
dzaj¹ce wydzielinê w dro-
gach oddechowych, napot-
ne, rozgrzewaj¹ce, 

· przeciwbólowe, przeciw-
bakteryjne, przeciwpaso¿yt-
nicze, wzmacniaj¹ce odpor-
noœæ,

· przeciwwirusowe, prze-
ciwzapalne i
przeciwgor¹czkowe, 

· przeciwwymiotne (ci¹¿a,
choroba lokomocyjna, w
czasie chemioterapii i radio-
terapii), 

· obni¿aj¹ce ciœnienie
têtnicze krw, obni¿aj¹ce
stê¿enie cholesterolu ca³ko-
witego we krwi,

· przeciwzakrzepowe, za-
pobiegaj¹ce powstawaniu
wrzodów ¿o³¹dka,

· u³atwiaj¹ce trawienie, za-
pobiegaj¹ce zaparciom i
wiatropêdne,

· przyspieszaj¹ce trawie-
nie, co wykorzystuje siê w
suplementach na odchudza-
nie. 

Œwie¿y imbir wspomaga
trawienie produktów
spo¿ywczych o du¿ej zawar-
toœci bia³ka np. miêsa lub
nasion roœlin str¹czkowych
(fasola). Œwie¿y lub suszony
jest pomocny w leczeniu za-
palenia zêbów i dzi¹se³, ka-
taru, zapalenia oskrzeli, ast-

my lub chorób uk³adu ner-
wowego. Spo¿ycie imbiru
mo¿e byæ przeciwskazane u
niektórych osób, ¿e wzglêdu
na mo¿liwoœæ wywo³ania
reakcji alergicznej (wysypka
ze œwi¹dem, obrzêk twarzy,
jêzyka, ust, gard³a, proble-
my z oddychaniem, zawroty
g³owy). Osoby ze
wzmo¿on¹ produkcj¹ soku
¿o³¹dkowego, nadkwaœno-
œci¹, wrzodami ¿o³¹dka i
dwunastnicy, czy te¿ reflu-
ksem ¿o³¹dkowo-prze³yko-
wym powinny ograniczyæ
spo¿ycie imbiru, gdy¿ pod-
ra¿nia on b³onê œluzow¹
przewodu pokarmowego.
Spo¿ycie imbiru z napojami
alkoholowymi przyspiesza
perystaltykê jelit, co mo¿e
spowodowaæ biegunki. Ko-
biety karmi¹ce nie powinny
go spoczywaæ przez pierw-
sze 3 miesi¹ce, gdy¿
wp³ywa on na smak ich mle-
ka, a tym samy niechêtne
spo¿ycie przez niemowlê. 

Ze wzglêdu na ostry smak
imbir nie powinien byæ po-
dawany dzieciom do 6 roku
¿ycia, chocia¿ sproszkowa-
ne k³¹cze stosuje siê zwykle
u 6-latków w przypadku
choroby lokomocyjnej. Imbir
zawiera kwas arystocholo-

wy, który mo¿e zaburzaæ
pracê nerek, ze wzglêdu na
dzia³anie nefrotoksyczne. U
diabetyków spo¿ywaj¹cych
kwas alfa-liponowy, chrom,
kozieradkê imbir mo¿e nasi-
liæ efekt hipoglikemizuj¹cy
(obni¿aj¹cy stê¿enie gluko-
zy we krwi). Imbir u kobiet w
okresie menstruacji mo¿e
spowodowaæ obfitsze krwa-
wienia. Imbir wchodzi w in-
terakcje z lekami
obni¿aj¹cymi ciœnienie têtni-
cze krwi i jeszcze bardziej
obni¿a ciœnienie oraz lekami

zmniejszaj¹cymi krzepli-
woœæ krwi (tendencje do si-
niaków, zwiêksza ryzyko
krwawienia), dlatego jego
spo¿ycie (szczególnie w for-
mie suplementów diety) po-
winno byæ skonsultowane z
lekarzem.
Kurkuma - ostry¿ d³ugi

(Curcuma longa, rodzina
imbirowatych), to k³¹cze po-
chodz¹ce z Indii i po³udnio-
wo-wschodniej Azji. Kur-
kumê nazywana jest te¿
„szafranem indyjskim”.
K³¹cza ostry¿u zawieraj¹ 3-
5% kurkuminoidów, olejki
eteryczne (m.in.: germa-
kron, elmenon, zingiberen,
turmeron, kurlon) oraz oko³o
5% ¿ywic. Barwnik kurku-
minê po raz pierwszy wyizo-
lowano w 1815 roku, a w
1910 roku ustalono jej
strukturê przestrzenn¹, do
czego przyczynili siê polscy
naukowcy (Stanis³aw Kosta-
necki, Janina Mi³obêdzka i
Wiktor Lampe). Kurkumina
jest produkowana na jako
krystaliczny ¿ó³topomarañ-
czowy proszek, dodatek
do ¿ywnoœci - barwnik
oznaczany symbolem E-
100. 

Kurkuma znajduje zasto-
sowanie jako dodatek do:

· do ry¿u, fasoli, do dañ
wysokobia³kowych,

· do napojów: smoothie,
soki, herbata, kawa,

· do barwienia ¿ywnoœci
(makronu, margaryn, musz-
tardy, napojów bezalko-
holowych, serków homo-
genizowanych, lodów,
d¿emów, galaretek, owo-
ców kandyzowanych, pie-
czywa cukierniczego, wy-
robów ciastkarskich, win
aromatyzowanych, zup,
kie³bas, pasztetów, past
rybnych). 

Za w³aœciwoœci kurkumy
odpowiada grupa zwi¹zków
znana jako kurkuminoidy,
które wykazuj¹ szerokie
dzia³anie prozdrowotne:

· antyoksydacyjne (neutra-
lizuje reaktywne formy tle-
nu),

· zapobiegaj¹ce zaburze-
niom trawienia, wzdêciom,
wymiotom, wrzodom
¿o³¹dka,

· ¿ó³ciopêdne i ¿ó³cio-
twórcze, przeciwzapalne,
przyspieszaj¹ce gojenie
ran,

· ³agodz¹ce objawy w Reu-
matoidalnym Zapaleniu Sta-
wów (zmniejszenie ob-
rzêków),

· przeciwwirusowe, prze-
ciwbakteryjne, przeciwgrzy-
bicze,

· antynowotworowe (ogra-
nicza wzrost raka piersi, jaj-
ników, szyjki macicy, jamy
ustnej, w¹troby, ¿o³¹dka,
okrê¿nicy szpiku, ch³oniaka,
p³uc),

· obni¿aj¹ce stê¿enie we
krwi cholesterolu ca³kowite-
go i jego mia¿dzycotwórczej
frakcji LDL;

· neuroprotekcyjne w cho-
robie Alzheimera (zapobie-
gaj¹c powstawaniu z³ogów
ß-amyloidu),

· przeciwdepresyjne (ha-
muje rozk³ad neuroprzeka-
Ÿników w mózgu tj. serotoni-
ny, dopaminy, adrenaliny),
przeciwmia¿d¿ycowe, prze-
ciwzakrzepowe. 

Biodostêpnoœæ kurkuminy
jest niska z powodu s³abej
absorpcji przez komórki jeli-
ta i szybkiego metabolizmu
zachodz¹cego w w¹trobie.
Dlatego nale¿y j¹ ³¹czyæ z
czarnym pieprzem, zawie-
raj¹cym piperynê, wówczas
przyswajalnoœæ zwiêksza
siê nawet o 2000%. Ponie-

wa¿ kurkumina rozpuszcza
siê w t³uszczach, to jej
po³¹czenie z olejem czy
oliw¹ zwiêksza jej przyswa-
jalnoœæ przez organizm.

Kurkumy w wysokich ilo-
œciach nie powinny
spo¿ywaæ kobiety ciê¿arne,
gdy¿ mo¿e ona przyczyniæ
siê do przedwczesnego po-
rodu. Dopuszczalne dzien-
ne spo¿ycie (ADI) dla kurku-
miny to 0-3 mg/kg masy
cia³a. W sprzeda¿y s¹ su-
plementy diety z kurkum¹,
jednak nale¿y pamiêtaæ, ¿e
jest to jej skoncentrowane
Ÿród³o i mog¹ wywo³aæ przy
nadmiernym spo¿yciu nie-
korzystne skutki zdrowotne
takie jak: problemy ¿o³¹dko-
wo-jelitowe (zgaga, biegun-
ka i nudnoœci), zwiêkszone
ryzyko krwawienia u osób
przyjmuj¹cych leki przeciw-
zakrzepowe, obni¿enie ci-
œnienia têtniczego krwi u
osób przyjmuj¹cych leki hi-
potensyjne, obni¿enie
stê¿enia glukozy we krwi u
osób przyjmuj¹cych leki hi-
poglikemizuj¹ce, zwiêksze-
nia produkcji kwasu solnego
u osób przyjmuj¹cych leki
hamuj¹ce jego wydzielanie
(np. inhibitorów pompy pro-
tonowej), tendencje do two-

rzenia siê kamieni nerko-
wych u osób ze zdiagnozo-
wan¹ kamic¹ czy te¿ reak-
cje alergiczne. Zasadne jest
skonsultowanie spo¿ycie
kurkumy z lekarzem.

W kraju mo¿na korzystaæ z
szerokiej oferty kuchni in-
nych krajów, a obie kurkuma
i imbir znajduj¹ siê mieszan-
ce przyprawowej stosowa-
nej w kuchni arabskiej do
jagniêciny i baraniny takiej
jak shoarama, czy te¿ s¹
sk³adnikiem popularnej w
kuchni indyjskiej mieszanki

przyprawowej curry u¿ywa-
nej do miêsa ryb, ry¿u i so-
sów. Imbir jest równie¿
sk³adnikiem francuskiej
przyprawy quatre epices
stosowanej do przygotowa-
nia gulaszu. Ponadto w
ostatnich latach imbir (za-
wieraj¹ce przeciwpatogen-
ne olejki eteryczne) i kurku-
ma (naturalny antybiotyk)
zyska³y na popularnoœci po-
przez zastosowanie ich
sproszkowanych form do
tzw. shotów o dzia³aniu
wzmacniaj¹cym uk³ad od-
pornoœciowy (z dodatkiem
witaminy C lub soku z cytru-
sów), dostêpnych zarówno
w sklepach spo¿ywczych,
jak i w aptekach. Mo¿na jed-
nak samodzielnie przygoto-
waæ taki prozdrowotny shot
(przepisy w internecie) i
spo¿ywaæ codziennie jego
porcjê, szczególnie w okre-
sie jesienno- zimowym, jeœli
nie ma do tego przeciwska-
zañ medycznych. 

DR HAB. IN¿. ZUZANNA GOLUCH,
PROF. UEW

KATEDRA TECHNOLOGII 
¯YWNOŒCI I ¯YWIENIA

WYDZIA³ IN¿YNIERII PRODUKCJI,
UNIWERSYTET EKONOMICZNY 

WE WROC³AWIU

Znaczenie ziół i przypraw 
w żywieniu człowieka (cz. V)
W dzisiejszej ods³onie naszego przewodnika bêdzie o roœlinach dostarczaj¹cych k³¹cza. Do popularnych roœlin stosowanych kulinarnie, a
dostarczaj¹cych k³¹cza s¹ imbir i kurkuma.

Imbir Kurkuma
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Edward Jancarz to legenda
gorzowskiego sportu, choæ z
¿u¿lowców Stali nie on pierw-
szy przekroczy³ œwiatowe bra-
my. Przed nim uczynili to Bro-
nis³aw Rogal, Andrzej Po-
gorzelski i Edmund Migoœ.
Ten pierwszy zosta³ powo³any
do polskiej reprezentacji na
inauguracyjny fina³ dru¿yno-
wych mistrzostw œwiata, który
w 1960 roku odby³ siê w Gö-
teborgu. Dla drugoligowej
Stali i gorzowskich kibiców
by³o to historyczne wydarze-
nie. Andrzej Pogorzelski nato-
miast, choæ nie by³ wycho-
wankiem Stali, zosta³ pierw-
szym gorzowskim medalist¹
mistrzostw œwiata. I to od razu
z³otym w 1965 roku w nie-
mieckim Kempten, gdzie
bia³o-czerwoni wywalczyli
dru¿ynowe mistrzostwo œwia-
ta. Sukces ten powtórzyli rok
póŸniej we Wroc³awiu a Po-
gorzelskiemu w reprezenta-
cyjnym sk³adzie towarzyszy³
Edmund Migoœ, pierwszy
gorzowski wychowanek, który
zosta³ mistrzem œwiata. 

Pomimo wielkich sporto-
wych zas³ug Pogorzelskiego i
Migosia, to Edward Jancarz
zosta³ pierwszym stalowcem,
a drugim Polakiem w historii
po Antonim Worynie, który
siêgn¹³ po medal indywidual-
nych mistrzostw œwiata. By³o
to w 1968 roku na stadionie
Ullevi w Göteborgu. 

Trudne początki…

Edward Jancarz urodzi³ siê
20 sierpnia 1946 roku w Go-
rzowie. Z ¿u¿lem zetkn¹³ siê
ju¿ w wieku szeœciu lat, kiedy
to ojciec zabra³ go na jakieœ
towarzyskie zawody przypo-
minaj¹ce ledwie prawdziwy
¿u¿el, bo w Gorzowie wtedy
nie by³o jeszcze powa¿nego
œcigania. Ma³emu Edkowi od
razu zamarzy³o siê, ¿eby w
przysz³oœci zostaæ ¿u¿low-
cem. Do tego jednak droga
by³a daleka, aczkolwiek nie
marnowa³ on czasu. Stara³
siê na ró¿ne sposoby treno-
waæ. Najpierw by³y to rowero-
we szaleñstwa z kolegami. Po
skoñczeniu szko³y podstawo-
wej dosta³ od rodziców moto-
cykl marki WFM kupiony na
raty. JeŸdzi³ na nim bardzo
du¿o, w tym czasie skoñczy³
te¿ szko³ê zawodow¹. Zosta³
œlusarzem i trafi³ do pracy w
Gorzowskich Zak³adach
Przemys³u Maszynowego
Rolnictwa. 

Do szkó³ki ¿u¿lowej trafi³ do-
piero w kwietniu 1965 roku w
wieku niespe³na dziewiêtnas-
tu lat. Szybko jednak zrezyg-
nowa³, by po kolejnych trzech
miesi¹cach powróciæ na sta-
dion. I ju¿ na pierwszym tre-
ningu zrobi³ du¿e wra¿enie na
trenerze Kazimierzu Wi-
œniewskim. Natychmiast

zosta³ zauwa¿ony równie¿
przez pracuj¹cego ju¿ wtedy
z pierwszym zespo³em Ed-
munda Migosia. Po zaledwie
kilku tygodniach zda³ egza-
min licencyjny. 

Jancarz jeszcze w 1965 ro-
ku zdo³a³ zadebiutowaæ w
ekstraklasie. Na gdañskim to-
rze zdoby³ swój pierwszy li-
gowy punkt i zarazem zosta³
srebrnym medalist¹
dru¿ynowych mistrzostw Pol-
ski. W kolejnym roku poje-
cha³ ju¿ w po³owie meczów
Stali i do kolekcji do³o¿y³ dru-
gi srebrny medal. Najwa¿niej-
sze, ¿e dalej bardzo szybko
siê uczy³. 

Wa¿niejszy by³ dla niego
jednak 1967 rok. To wtedy
otrzyma³ szansê startu w
Srebrnym Kasku. Pojecha³ w
czterech turniejach (nie star-
towa³ tylko w Tarnowie) i
ka¿dorazowo plasowa³ siê
na podium, nie schodz¹c po-
ni¿ej 13 punktów w zawo-
dach. Z dorobkiem 55 punk-
tów wygra³ ca³¹ rywalizacjê i
w nagrodê otrzyma³
powo³anie do reprezentacji
Polski na eliminacje do indy-
widualnych mistrzostw œwia-
ta w nastêpnym sezonie. 

Droga do finału

M³ody gorzowianin nie kry³
radoœci z danej mu szansy.
Na pierwsz¹ eliminacjê wy-
bra³ siê do Jugos³awii. Na to-
rze w Svetozarevie (obecnie
Jagodina) radzi³ sobie, jak na
debiutanta, bardzo dobrze,
choæ - czego potem nie ukry-
wa³ - mia³ mocn¹ tremê. Ba³
siê s³abego wystêpu i medial-
nej krytyki. Niepotrzebnie.
Zdoby³ 11 punktów i zaj¹³
czwarte miejsce. 

Na drug¹ eliminacjê Jan-
carz pojecha³ do Rybnika i
musia³ pokonaæ wyj¹tkowo
strome schody. Przez ca³y za-
wody mocno siê mêczy³, ale
awansowa³ z ósmej pozycji
po zwyciêstwie w wyœcigu do-
datkowym z reprezentantem
NRD, Gerhardem Uhlen-
brockiem. 

Nastêpn¹ przeszkod¹ by³ fi-
na³ kontynentalny w rosyjskiej
Ufie, w którym pojecha³o a¿
dziesiêciu Polaków. Fawory-
tami jednak byli gospodarze,
których na starcie pojawi³o siê
czterech. Stawkê uzupe³ni³o
dwóch Czechos³owaków. Dla
Jancarza wystêp w Ufie mia³
byæ tylko wa¿n¹ lekcj¹ poko-

ry. Sta³ siê jednak tunelem do
uczynienia rzeczy wielkich,
choæ pocz¹tek tym razem
mia³ trudny. Zacz¹³ od drugie-
go i dwóch trzecich miejsc. Fi-
nisz jednak w jego wykonaniu
by³ fantastyczny i z bilansem
dziesiêciu punktów uplasowa³
siê na czwartej pozycji.

Kiedy wyda³o siê, ¿e œlusarz
z Gorzowa ju¿ nic wiêcej nie
osi¹gnie on dalej zaskakiwa³.
Pojecha³ do Wroc³awia na fi-
na³ europejski pe³en nadziei.
W trzeciej serii, w wyniku
ostrego ataku Norwega Sver-
re Harrfeldta, Jancarz moc-
no siê pot³uk³, ale zdo³a³ jesz-
cze pojechaæ w powtórce i
przywieŸæ do mety dwa punk-
ty. W czwartym starcie mia³
kolejnego pecha, gdy¿ jad¹cy
przed nim Antoni Woryna na-
gle upad³ i nie maj¹c ju¿ ¿ad-
nej mo¿liwoœci ominiêcia
przeszkody Jancarz wpad³ na
motocykl rybniczanina. Po tej
kraksie nie móg³ dalej starto-
waæ, ale zdo³a³ awansowaæ
do fina³u œwiatowego z dorob-
kiem oœmiu punktów. 

Zaciemnione trybuny

Awans m³odego Polaka do
szesnastki najlepszych

¿u¿lowców globu stanowi³o
wielk¹ sensacjê, ale jeszcze
wiêksz¹ to, ¿e stan¹³ on w
œwietle jupiterów na podium.
Obok takich s³aw jak Ivan
Mauger i Barry Briggs. Co
ciekawe, stan¹³ po zwyciê-
skim wyœcigu dodatkowym z
innym rewelacyjnie
je¿d¿¹cym tego dnia zawod-
nikiem - Giennadijem Kury-
lenko. Z tym samym, z któ-
rym rywalizowa³ we wszyst-
kich wczeœniejszych czterech
fazach eliminacyjnych i
ka¿dorazowo by³ ni¿ej w kla-
syfikacji od Rosjanina. W Gö-
teborgu by³o odwrotnie.

Jednym ze œwiadków sukce-
su Edwarda Jancarza by³
dziennikarz tygodnika ,,Mo-
tor’’, póŸniejszy autor ksi¹¿ki
,,¯u¿el, ¿u¿lowcy…’’ Bo-
gus³aw Koperski. I tak on re-
lacjonowa³ to co widzia³
wprost z trybun szwedzkiego
stadionu.

- Na puste jeszcze podium
zostaje skierowany jeden tyl-
ko reflektor. Najpierw wszed³
na najwy¿szy stopieñ ten naj-
lepszy - Ivan Mauger. Udeko-
rowano go wieñcem, a jedna
z naj³adniejszych dziewcz¹t
obdarzy³a go p³omiennym po-
ca³unkiem. Miejsce drugie na
podium zaj¹³ stary wyga -
Barry Briggs. Kiedy na trzecie
miejsce na podium wszed³ ni-
komu tu nieznany Polak, Ed-
ward Jancarz, pocz¹tkowo
trybuny nie wiedzia³y jak za-
reagowaæ. W tym momencie
spiker zawodów og³osi³, ¿e
nasz zawodnik ma 22 lata i
po raz pierwszy w ¿yciu wy-
startowa³ w mistrzostwach
œwiata. I wtedy stadion Ullevi
hukn¹³ brawami. Brawa dla
Jancarza trwa³y o wiele d³u¿ej
ni¿ dla Nowozelandczyków. A
gorzowianin sta³ z podnie-
sion¹ g³ow¹, patrzy³ na za-
ciemnione trybuny. I nie
bêdzie to niedyskrecj¹, je¿eli
zdradzimy, ¿e po zakurzonej
¿u¿lem twarzy la³y mu siê
ciurkiem ³zy…

O medal mieli walczyć inni

Nazajutrz szwedzka prasa
podkreœli³a wyczyn nieznane-
go ch³opaka z Polski. „Göte-
borgs Posten” zatytu³owa³a
relacjê z turnieju fina³owego
s³owami: „Polska sensacja na
Ullevi”. Przyznano w artykule,
¿e nikt nie przypuszcza³, ¿e
Polak bêdzie równorzêdnym
rywalem dla najlepszych. Ka-
towicki ,,Sport’’ stawia³ nato-
miast, ¿e z bia³o-czerwonych
o medal walczyæ bêdzie Pa-
we³ Waloszek.

„Kto tego oczekiwa³? Liczo-
no na Waloszka - on mia³ byæ
kart¹ atutow¹ w talii bia³o-
czerwonych na Ullevi w roz-
strzygaj¹cej partii ze Szweda-
mi i doskona³ymi Nowoze-
landczykami. Po cichu

wi¹zano nadzieje z Woryn¹,
co prawda jeszcze
niezupe³nie wyleczonym z
kontuzji, ale dostatecznie do-
œwiadczonym i silnym, by
mo¿na by³o mu zaufaæ. Ale
Jancarz? Który fachowiec
realnie oceniaj¹cy mo¿liwoœci
polskiego debiutanta móg³
dawaæ realne szanse dotrzy-
mania kroku tej klasy tuzom
co szczwany lis Ove Fundin,
niez³omny Barry Briggs lub
wielki król toru Ivan Mauger? -
zastanawiano siê na ³amach
tej gazety.

Sukces Jancarza oczywi-
œcie zosta³ radoœnie odebrany
w Gorzowie. ,,Gazeta Go-
rzowska’’ w relacji po zawo-
dach napisa³a, ¿e Jancarz by³
o krok od wywalczenia nawet
srebrnego medalu, zaœ na try-
bunach zasiad³o 38,5 tysi¹ca
widzów, co stanowi³o rekord
na zawodach ¿u¿lowych w
Skandynawii. Zamieœci³a rów-
nie¿ wypowiedŸ Jancarza tu¿
po zawodach. Powiedzia³ on
m.in.: 

,,W najœmielszych moich
marzeniach nie przewidy-
wa³em tak wielkiego sukcesu.
Liczy³em na zajêcie miejsca
gdzieœ w œrodku stawki, ale
okaza³o siê, ¿e nawet na ob-
cym torze i z najlepszymi na
œwiecie mogê nawi¹zaæ rów-
norzêdn¹ walkê. Mog³em
zaj¹æ jeszcze lepsze miejsce,
gdyby nie niezbyt prawid³owa
manipulacja z sygna³ami
œwietlnymi w moim pierw-
szym starcie. Zagapi³em siê i
ostatecznie musia³em uznaæ
wy¿szoœæ Nowozelandczy-
ków.’’

Trampolina do kariery

Sukces w Göteborgu sta³ siê
dla Jancarza trampolin¹ do
dalszej kariery i choæ nigdy
potem ju¿ nie zdo³a³ siêgn¹æ
po medal w indywidualnych
mistrzostwach œwiata, to jed-
nak pamiêtajmy, ¿e w karie-
rze w sumie a¿ 12 razy stan¹³
na mistrzowskim podium.
Siedmiokrotnie w rywalizacji
dru¿ynowej, czterokrotnie w
parach i raz indywidualnie.
By³ w mrocznych czasach
PRL-u jedn¹ z najjaœniejszych
polskich gwiazd ¿u¿lowych
poza granicami Polski. Przez
szeœæ sezonów startowa³ w
najsilniejszej w tym czasie li-
dze brytyjskiej, by³ zaprasza-
my do wystêpów na ca³ym
¿u¿lowym œwiecie, w okresie
gdy ¿u¿el by³ zdecydowanie
bardziej popularny choæby na
antypodach czy  w Stanach
Zjednoczonych.  

Karierê zakoñczy³ w 1986
roku. Niestety, 11 stycznia
1992 roku zgin¹³ tragicznie
ugodzony no¿em przez drug¹
¿onê Katarzynê. Od tamtego
czasu minê³y ju¿ 33 lata. 

ROBERT BOROWY

I wtedy stadion Ullevi huknął brawami
Edward Jancarz to pomnikowa postaæ gorzowskiego, polskiego i œwiatowego ¿u¿la. Dos³ownie. W grudniu 2005 roku w Gorzowie stan¹³ wykonany
z br¹zu pierwszy w œwiecie pomnik poœwiêcony pamiêci ¿u¿lowca. I zosta³ nim w³aœnie wychowanek Stali Gorzów.

Finał IMŚ w 1968 roku w Göteborgu. Od lewej: Barry Briggs, Ivan Mauger i Edward Jancarz
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Dzisiaj rywalizacja i chêæ
panowania przenosi siê w
sferê monopolistycznej i fi-
nansowej hegemonii tych naj-
bogatszych. G³ówny napêd
polskiej gospodarki zwalnia i
domaga siê wsparcia now¹
strategi¹ rozwoju, nowym
„paliwem”: napêdowym. W
ci¹gu jednego roku ta nasza
gospodarka dosta³a zadyszki
i przesta³a sprawnie dzia³aæ.
Co siê sta³o? W UE prze-
sta³y dzia³aæ prawid³owo za-
sady konwergencji, co ozna-
cza, ¿e gospodarki ró¿nych
krajów powinny stawaæ siê do
siebie podobne, powinny
zmierzaæ do osi¹gania po-
dobnego poziomu rozwoju i
zmierzaæ do wyrównywania
poziomu ¿ycia obywateli
wszystkich pañstw. To nato-
miast wymaga wyrównywania
siê poziomów gospodarczego
rozwoju wszystkich pañstw,
przy czym te s³absze mu-
sia³yby szybciej dorównywaæ
tym bogatszym. Ale czy tak
jest? 
Polska cz³onkiem Unii Eu-
ropejskiej sta³a siê 1 maja
2004 roku. Minê³o wiêc ju¿
20 lat we wspólnocie. Dys-
tans rozwojowy i nasz poziom
¿ycia do bogatych znacznie
siê zmniejszy³. Nie da siê ju¿
z bogatszych robiæ taniej si³y
roboczej, bo ci dawniej biedni
weszli na wy¿szy poziom
¿ycia i osobowego rozwoju i
na warunkach niewolniczych
pracowaæ dla zachodu nie
chc¹. Wymyœlono wiêc now¹
rywalizacjê, w której ¿adnych
szans te biedniejsze nie maj¹;
wyœcig gospodarczy pod na-
zw¹ Zielony £ad i op³aty za
emisjê CO2, którego te bied-
niejsze produkuj¹ znacznie
wiêcej i na t¹ dekarbonizacjê
pieniêdzy nie maj¹. No i za-
czê³y siê przez to k³opoty w
gospodarce UE. Europejska
gospodarka mocno zwalnia, a
gospodarka Polski te¿ hamu-
je. 
Rynek niemiecki wchodzi
w stan stagnacji, ze
wzglêdu pog³êbiaj¹cego siê
kryzysu i rosn¹cych kosz-
tów dzia³alnoœci tamtej-
szych przedsiêbiorców.
Niemcom te¿ ¿yje siê gorzej
wiêc oszczêdzaj¹ na wszyst-
kim, nawet na du¿o tañszych
us³ugach z Polski. To z³y znak
dla nas, bo jesteœmy od nie-
mieckiej gospodarki mocno
uzale¿nieni, a prognozy dla
Niemiec i Europy s¹ drama-
tyczne. Rolnictwo europejskie
tak¿e jest zagro¿one zielon¹
polityk¹ i umow¹ UE-Merco-
sur oraz nap³ywem taniej
¿ywnoœci i produktów rolnych
z Ukrainy; rolnicy demon-
struj¹, a ceny ¿ywnoœci rosn¹,
ludzie ubo¿ej¹, a szefowa
UE, jakby na z³oœæ, zapowia-
da zaostrzenie polityki Zielo-

nego £adu. W tej sytuacji kry-
zys „zatopi” gospodarkê UE.

Eksperci z Niemieckiego In-
stytutu Ekonomicznego wska-
zuj¹, ¿e ¿aden z dotychcza-
sowych kryzysów nie by³ tak
skomplikowany i powa¿ny jak
obecny. Dyrektor NIE Micha-
el Huther mówi: ,,W ci¹gu
ostatnich 100 lat byliœmy
œwiadkami wielu kryzysów,
ale ¿aden z nich nie by³ tak
z³o¿ony i wieloaspektowy jak
ten”. Wiêkszoœæ bran¿ nie-
mieckich ocenia obecn¹ sy-
tuacjê jako gorsz¹ ni¿ przed
rokiem. Federalny Urz¹d Sta-
tystyczny odnotowa³ 22,9-pro-
centowy wzrost liczby
upad³oœci w porównaniu z pa-
Ÿdziernikiem 2023 - poda³ w
listopadzie Deutsche Welle. 

Samochodowy niemiecki
przemys³, narodowa lokomo-
tywa, jest w g³êbokim kryzy-
sie. Ani media niemieckie, ani
przedsiêbiorcy nie widz¹
szans szybkiej poprawy. Dla
ideologicznej dekarbonizacji,
której symbolem jest walka z
CO2, Niemcy poœwiêcili na
„o³tarzu” Zielonego £adu swój
najlepszy na œwiecie prze-
mys³ samochodowy, a w nim
silniki Volkswagena, Audi i
Mercedesa, które bez napra-
wy przeje¿d¿a³y milion kilo-
metrów i zamienili je na
w¹tpliwej jeszcze jakoœci silni-
ki elektryczne z pal¹cymi siê
czêsto litowymi akumulatora-
mi. A wszystko przez zielon¹
ideologiê, któr¹ Niemcy i
Francja tak zawziêcie prefe-
ruj¹. To spowodowa³o ogrom-
ny wzrost kosztów w ich gos-
podarce, a w ca³ej Europie
doprowadzi³o do dramatycz-
nego wzrostu cen energii. Sy-
tuacjê w Niemczech pogor-
szy³a wojna Rosji z Ukrain¹ i
odciêcie od taniej rosyjskiej
ropy. Nie przewidziano, ¿e
elektryczne auta chiñskie z
konkurencj¹ niemieck¹ sobie
poradz¹, bo s¹ tañsze i wcale
nie gorsze. Do gry wchodzi
nowa polityka USA, której
przewodzi Donald Tramp, a
on tê zielon¹ ideologiê ma
„gdzieœ” i wraca do ropy i ga-
zu. Niemcy myœleli, ¿e ich
przemys³ motoryzacyjny jest
na tyle silny, ¿e nic mu nie
mo¿e zagroziæ. 

Niestety, pycha zawsze
idzie przed upadkiem. Ale u
nas nie ma siê z czego cie-
szyæ, bo ucierpi¹ tak¿e polscy
przedsiêbiorcy, a UE spycha-
na jest na dalsze miejsca w
konkurencji œwiatowej. Wiele
firm w Polsce musi ju¿ zacis-
kaæ pasa, niektórzy z bran¿y
produkcji czêœci do niemiec-
kich i francuskich samocho-
dów maj¹ 40-procentowy
spadek zamówieñ z VW, Audi
i Peugeota. - Tak Ÿle nie by³o
od wojny - mówi prof. Joerg
Rocholl, rektor European

School of Management und
Technology w Berlinie. Rodzi
siê pytanie, czy Unia Europej-
ska bêdzie dalej du¿ym ryn-
kiem wspomnianych koncer-
nów? Jest obawa, ¿e ulice
Europy zalej¹ samochody z
Chin i Dalekiego Wschodu!
Czy¿by niemiecka potêga
gospodarcza odchodzi³a do
lamusa? Wszystko mo¿liwe…
Za b³êdy Merkel i Scholza
niemiecka gospodarka ju¿
p³aci gigantyczn¹ cenê, a to
dopiero pocz¹tek tego proce-
su.

Tylko czy rachunek za te
niemiecko-francuskie b³êdy
ma p³aciæ ca³a UE, w tym
tak¿e Polska? Kiedy jedne
potêgi gospodarcze s³abn¹
lub upadaj¹ to równocze-
œnie szybko ich rynek przej-
muj¹ nowi gracze i staj¹ siê
nowymi potêgami. „Naj-
wiêkszy biznes robi siê
przez umiejêtne wykorzys-
tanie okazji”- uczy³ mnie pro-
fesor Bohdan Jan Gruch-
man w poznañskiej AE. Kto
wiêc pierwszy wykorzysta tê
okazjê? Pojawia siê pierwsza
taka gwiazda UE, a jest ni¹
Hiszpania, która ju¿ odnoto-
wuje wzrost PKB na poziomie
3,4 proc. Polski PKB w tym
czasie te¿ nie by³ z³y i wyniós³
1,7%, co oznacza, ¿e hisz-
pañska gospodarka roœnie
jednak dwa razy szybciej. Na-
wet ma³y Cypr wykorzystuje
t¹ sytuacjê i roœnie szybciej
ni¿ ca³a UE. Dyrektor PIE An-
drzej Kubisiak wylicza, ¿e
Hiszpania dobrze wykorzys-
ta³a KPO i realizuje inwesty-
cje napêdzaj¹ce rozwój. 

Niestety, w Polsce mamy in-
westycyjny zastój, KPO opó-

Ÿniono dzia³aniami polityków,
którzy o to zabiegali w UE,
Bruksela uruchomi³a proce-
durê nadmiernego zad³u¿enia
wobec Polski, a wiêc bêd¹ ci-
êcia wydatków i obni¿enie po-
ziomu ¿ycia, w dodatku wy-
st¹pi³ niewiadomo dlaczego
spadek wp³ywów do bud¿etu
z tytu³u podatków, szczegól-
nie z akcyzy i VAT, a deficyt
bud¿etu siêga prawie trzysta
miliardów. - Zachodnie firmy
prawie nie p³ac¹ podatków i
nie widaæ na to lekarstwa -
mówi o tym raport Zwi¹zku
Przedsiêbiorców i Pracodaw-
ców.

Ta dramatyczna prognoza
dla Europy i Niemiec jest
okazj¹ dla polskiej ekspansji
gospodarczej. Tylko, ¿e to wy-
maga wielkich programów in-
westycyjnych; nie wolno ich
zamra¿aæ i opóŸniaæ, bo wte-
dy swoj¹ szansê oddajemy
innym. Przecie¿ jeszcze do
2023 roku byliœmy gospo-
darcz¹ gwiazd¹ Europy. I co
siê sta³o? Przedsiêbiorcom
polskim trzeba powiedzieæ:
”Nie wychodŸcie z rynku
niemieckiego, bo tam w ich
kryzysie rodzi siê te¿ wasza
szansa. WchodŸcie te¿ na
inne rynki”. Tylko, ¿e tak¹
drogê aktywnoœci gospodar-
czej musz¹ inicjowaæ i wspo-
magaæ dzia³ania rz¹du przez
jego przedstawicielstwa gos-
podarcze, ambasady i ata-
szaty. Ale tej aktywnoœci nie
widaæ. Mam wra¿enie, ¿e mi-
nistrowie nasi zamiast budo-
waæ gospodarcze kontakty w
œwiecie zajmuj¹ siê za-
stêpczo ca³kiem czymœ in-
nym, aby tylko nie gospo-
dark¹. Du¿e Inwestycje s¹

ko³em zamachowym gospo-
darki. Nie patrzmy, ¿e Berlin
ma du¿e lotnisko, budujmy
swoje i niech nikomu nie
przeszkadza polski Centralny
Port Komunikacyjny i ¿adna
nasza stocznia, PKP Cargo,
ORLEN, PGNiG, Polska
MiedŸ, polskie ruroci¹gi, rafi-
nerie czy porty prze³adunko-
we. 

To ostatnie „polskie srebra” i
jedyne spó³ki narodowe, a
one finansowo szoruj¹ po
dnie. Dlaczego? Zacznijmy
myœleæ w kategoriach inte-
resu narodowego, jak Czesi,
którzy od lat zmagaj¹ siê z
kryzysem gospodarczym i ni-
skim wzrostem, a teraz zmie-
niaj¹ model gospodarki. Cze-
chy, aby wróciæ na œcie¿kê
rozwoju przyjê³y Strategiê
Gospodarcz¹ opart¹ na czte-
rech filarach: 1. rozwój kapi-
ta³u ludzkiego, a wiêc szkol-
nictwo i szko³y wy¿sze, 2.
rozwój infrastruktury strate-
gicznej, 3. wsparcie industria-
lizacji, 4. inwestycje strate-
giczne. Dodatkowo Czesi wy-
znaczyli sobie 11 innych
strategicznych priorytetów
gospodarki. Zmienili swój nie-
sprawny model gospodarki,
który ma byæ wdra¿any tak¿e
przez przysz³e czeskie rz¹dy.
A u nas ? Nie doœæ, ¿e nie ma
¿adnego strategicznego pla-
nu rozwoju to jeszcze kwes-
tionuje siê plany rozwojowe
poprzedników. W stosunku do
Czech, za kilka lat, bêdziemy
ubogimi s¹siadami! Szef Eu-
ropejskiej Rady Innowacji Mi-
chiel Scheffer diagnozuje
polsk¹ sytuacjê gospodarcz¹
tak: ,,Du¿ym wyzwaniem dla
Polski jest odejœcie od
gospodarki opartej na pod-
wykonawstwie. Zasadniczo
Polska przetrwa³a lata 90.
dziêki zagranicznym
zak³adom. To dobrze, ale
jeœli pozostanie gospo-
dark¹ podwykonawcz¹ lub
gospodark¹ opart¹ o
zak³ady zagraniczne, moc
decyzyjna pozostaje gdzie
indziej” (Business Insider,
28.12.2024). 

W tej syntetycznej diagnozie
zawarty jest ca³y dramatyzm
rozwoju polskiej gospodarki,
która grzêŸnie w szponach
zale¿noœci od obcego kapi-
ta³u. Obecnie nie tworzymy
wielkich firm i w UE przestaje-
my siê liczyæ. Nasze ma³e, lo-
kalne firmy w porównaniu z
tymi np. niemieckimi silnymi
kapita³owo i innowacyjnie w
rywalizacji rynkowej maj¹ siê
nijak. Musimy siê przygoto-
waæ do œwiatowego konfliktu
gospodarczego i musimy wy-
trzymaæ szykuj¹c¹ siê wojnê
handlow¹ UE z Chinami i
USA. Europa, przez to swoje
zielone szaleñstwo i walkê z
CO2, niczym z wiatrakami,

utknê³a w pu³apce marnego
rozwoju. Zielony £ad jest w
obecnym kszta³cie nie do
utrzymania i musi zostaæ
g³êboko zrewidowany, mówi¹
politycy. Chiny i USA posz³y
do przodu, bo t¹ zielon¹ poli-
tyk¹ zbytnio siê nie przejmo-
wa³y, a UE utknê³a w luksuso-
wych do³kach startowych. Eu-
ropa mo¿e staæ siê chiñsk¹
lub amerykañsk¹ koloni¹ -
ocenia by³y premier W³och
Enrico Letta. To s¹ g³osy
tak¿e dla Polski niepokoj¹ce.
Sonda¿ownia United Surveys
podaje, ¿e 52,9 % respon-
dentów uwa¿a, ¿e ¿ycie w
Polsce sta³o siê trudniejsze i
tylko 32,6% badanych jest od-
miennego zdania. W dodatku
ten konflikt na górze w resor-
cie sprawiedliwoœci budzi
wielkie w¹tpliwoœci w funkcjo-
nowaniu polskiego s¹dow-
nictwa, a to mo¿e byæ po-
cz¹tkiem reakcji domina.
Rz¹d powinien jak najszybciej
og³osiæ strategiczny plan roz-
woju gospodarczego Polski.
W tej przedstawionej sytuacji
jest to problem nagl¹cy. Do
rz¹dowych sektorów trzeba
zaanga¿owaæ wybitnych eko-
nomistów i gospodarczych
praktyków. Ostatnio s³yszê,
jak niektórzy gospodarze
miast chwal¹ siê nowymi in-
westycjami, którymi s¹ gale-
rie handlowe i hipermarkety
oraz ogromne centra logis-
tyczne, ale nie dodaj¹, ¿e to
handlowy kapita³ zagranicz-
ny, który przejmuje nasz ry-
nek zbytu. 

Ju¿ w 1947 roku komuniœci
w Polsce wywo³ali bitwê o
handel, bo wiedzieli, ¿e bez
w³asnego handlu nie bêd¹
panowaæ nad zbytem pro-
dukcji. Dzisiaj nale¿a³oby co
niektórym politykom powie-
dzieæ: ,,W gospodarce po
pierwsze handel, g³upcze”.
Ta edukacja przyda³aby siê i
dzisiaj. Nie mo¿e byæ tak, ¿e
g³ównymi osi¹gniêciami w lo-
kalnych œrodowiskach s¹
œcie¿ki rowerowe, hale i bois-
ka sportowe oraz ci¹g³e
przebudowywanie centrów
miast. To s¹ inwestycje za-
pewne potrzebne, ale kosz-
totwórcze, nierozwojowe
gospodarczo i nie pierwszo-
planowe. Omijanie praw eko-
nomii gospodarczej prêdzej
czy póŸniej da spo³eczeñ-
stwie boleœnie znaæ. ,,Po
pierwsze gospodarka,
g³upcze”- powiedzia³ Bill Clin-
ton i wygra³ na tym haœle wy-
bory na prezydenta USA w ro-
ku 1992. Dzisiejszym kandyda-
tom w wyborach na prezydenta
Rzeczypospolitej te¿ o tym
przypominamy. „Polska ma
trwaæ wiecznie”- powiedzia³
Wincenty Witos. S³owa Witosa
te¿ niech zapamiêtaj¹…

AUGUSTYN WIERNICKI

,,Po pierwsze gospodarka, głupcze”
W ostatnim dziesiêcioleciu polska gospodarka odnios³a spektakularny sukces. Rozwija³a siê ponad dwukrotnie szybciej ni¿ przoduj¹ce kraje Unii
Europejskiej. Jedni wskazywali nas jako solidny przyk³ad, inni zaœ nam zazdroœcili, a niektórzy nasz¹ dobr¹ passê rozwojow¹ próbowali przyhamowaæ. 

Augustyn Wiernicki, absolwent Akademii Rolniczej i
Akademii Ekonomicznej w Poznaniu, od 1982 przedsię-
biorca i właściciel znanej firmy w Gorzowie Wlkp., były
radny, doradca wojewody w latach 2000-2001, społecznik,
od 1992 r. prezes i założyciel Stowarzyszenia Pomocy
Bliźniemu im. Brata Krystyna. Prezes  Zespołu
Koordynacyjnego Związków i Stowarzyszeń Dzieci Wojny
w Polsce (z siedzibą w Gorzowie Wlkp.). Członek Zespołu
Organizacyjnego Narodowego Kongresu Trzeźwości.
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Ostatnie miesi¹ce dla Stali
Gorzów by³y bardzo trudne,
klubowi grozi³o bankructwo,
poniewa¿ okaza³o siê, ¿e w
wyniku z³ego zarz¹dzania
klubem w ostatnich latach
zobowi¹zania osi¹gnê³y po-
ziom ponad 13 milionów
z³otych. Polski Zwi¹zek Mo-
torowy przyzna³ gorzowia-
nom licencjê, ale nadzoro-
wan¹ i to pod warunkiem
spe³nienia kilku wa¿nych
warunków. Jednym z nich
by³o wprowadzenie w ¿ycie
planu naprawczo-rozwojo-
wego, na bazie którego klub
w krótkim czasie musia³ po-
przez emisjê akcji znacz¹co
zmniejszyæ swoje
zad³u¿enie. Czêœæ dotych-
czasowych wierzycieli zgo-
dzi³a siê na konwersjê, czyli
inaczej zamienienie swoich
wierzytelnoœci na akcje. Sta-
wia³a jednak warunek, ¿eby
do spó³ki przyst¹pi³o równie¿
Miasto na zasadzie wyku-
pienia 2,5 tysi¹ca akcji z
prawem do odsprzeda¿y w
okresie trzech lat.

Zanim radni zdecydowali o
wykupie przygotowanego
pakietu akcji najpierw przez
4,5 godziny dyskutowali
podczas grudniowej sesji na
wniosek, potem jeszcze pra-
wie pó³torej godziny rozma-
wiali na sesji bud¿etowej,
która odby³a siê kilka dni póŸ-
niej. Na ich liczne pytania

odpowiada³ prezes Stali Da-
riusz Wróbel.

Argumentuj¹c udzielenie
pomocy klubowi w tej nie-
spotykanie wczeœniej formie
prezydent Jacek Wójcicki
zwróci³ uwagê, ¿e nie
wszyscy w Gorzowie s¹
mi³oœnikami przyk³adowo
kultury, nie wszyscy korzys-
taj¹ z miejskich wydarzeñ,
wybieraj¹c tylko imprezy
sportowe, w tym ¿u¿lowe i
trzeba umieæ pogodziæ inte-
resy wszystkich mieszka-
ñców Gorzowa.

- Wszelkie w¹tpliwoœci kie-
rowane ze strony radnych s¹
dla nas podpowiedzi¹, jak
skonstruowaæ ostateczn¹
umowê ze Stal¹ - mówi³ pre-
zydent Wójcicki. - Sport jest
nasz¹ dum¹, cieszymy siê z
sukcesów sportowców, ale
musimy byæ te¿ z klubami w
trudnych sytuacjach. Musi-
my umieæ podaæ im rêkê.
Kiedyœ tego zabrak³o w przy-
padku pi³karzy Stilonu i pro-
szê zobaczyæ, jak d³ugo ten
klub musi odbudowywaæ
swoj¹ pozycjê. Podanie rêki

oczywiœcie nie oznacza au-
tomatycznie, ¿e dany klub
od razu wyjdzie na prost¹,
ale trzeba spróbowaæ, a
tak¿e wzi¹æ odpowiedzialnoœæ
i kontrolowaæ dzia³alnoœæ
klubu - doda³ prezydent
miasta.

Ostatecznie 12 radnych
zag³osowa³o za przyjêciem
uchwa³y, piêcioro by³o prze-
ciwnych, troje siê natomiast
wstrzyma³o. Zaskoczeniem
by³o wycofanie siê piêciu
radnych z Prawa i Sprawied-
liwoœci, którzy nie chcieli

wzi¹æ udzia³u w g³osowaniu,
choæ byli bardzo aktywni w
dyskusji. Jak jednak wyjaœni³
radny Tomasz Rafalski -
mieli oni pretensje do prezy-
denta, ¿e temat wykupu ak-
cji nie zosta³ poruszony
wczeœniej, a dyskusja nie
odbywa³a siê na argumenty,
lecz na zasadzie szybkich
dzia³añ i ,,wrzutki’’ projektu
uchwa³y tu¿ przed sesj¹.

Wykupienie 2,5 tysi¹ca ak-
cji za 2,5 mln z³otych ozna-
cza, ¿e Miasto bêdzie mia³o
najwiêcej, bo 23 procent
g³osów na walnym zgroma-
dzeniu akcjonariuszy. Wœród
potencjalnych akcjonariuszy
znajd¹ siê równie¿ najwiêksi
obecnie wierzyciele klubu.
Wœród nich firmy Gezet
Zbigniewa G³uchego, Co-
vers Jacka Wojciechow-
skiego, Budnex braci
Krzysztofa i Andrzeja Nuc-
kowskich oraz firmy panów
Daniela Napiera³y i Daniela
Mi³ostana. W sumie powin-
ny one nabyæ 6.190 akcji i
mieæ si³ê g³osów na pozio-
mie 12.380, co prze³o¿y siê
na 56 procent g³osów na
WZA. Dotychczasowy 100-
z. 

Decyzja o wykupieniu akcji
przez Miasto wzbudzi³a
o¿ywione dyskusje wœród
mieszkañców i stanowi³a tyl-
ko pierwszy krok do ratowa-
nia klubu za pomoc¹ pieni-

êdzy samorz¹dowych. Kilka
dni póŸniej og³oszono wyniki
konkursu na dofinansowanie
sportu zawodowego w Go-
rzowie i Stal otrzyma³a 2,2
mln z³otych na udzia³
dru¿yny w rozgrywkach ligo-
wych oraz 2,5 mln z³ na or-
ganizacjê Grand Prix. Nie-
wykluczone jest równie¿, ¿e
Miasto przeka¿e klubowi
zgodê na sprzeda¿ nazwy
stadionu. Chêtnym do kupna
takiej nazwy, z zachowa-
niem jednak imienia Edwar-
da Jancarza, jest Gospodar-
czy Bank Spó³dzielczy ofe-
ruj¹cy 1,5 mln z³otych za
sezon. Te wszystkie
dzia³ania powinny pozwoliæ
klubowi na wyjœcie z naj-
wiêkszego kryzysu w 77-let-
niej historii klubu, zw³aszcza
¿e wprowadzony plan na-
prawczy pozwala równie¿
zredukowaæ bie¿¹ce koszty,
w tym p³ace dla zawodników
o kolejne 1,5-2 mln z³otych.  

Na koniec dodajmy, ¿e
podczas Nadzwyczajnego
Walnego Zebrania KS Stal
Gorzów, które odby³o siê w
grudniu, zosta³y wybrane
nowe w³adze stowarzysze-
nia. W sk³ad zarz¹du weszli:
prezes Pawe³ Maækowiak,
wiceprezes Daniel Korbus
i cz³onkowie zarz¹du Marcin
Kozdraœ oraz Micha³ Wasi-
lewski. 

RB

Przetrwali tornado i pojadą w lidze
Po wielu tygodniach niepewnoœci wiadomo ju¿, ¿e ¿u¿lowcy Stali Gorzów przyst¹pi¹ do rozgrywek ligowych, a pierwszy mecz czekaæ ich bêdzie
13 kwietnia 2025 roku w Rybniku. Na ,,Jancarzu’’ inauguracja ligowa odbêdzie siê tydzieñ póŸniej, a rywalem gorzowian bêdzie Apator Toruñ.

- Pocz¹tek ligi by³ bardzo
dobry w waszym wykona-
niu, lecz ostatnio notujecie
sporo pora¿ek. Potrafisz to
wyt³umaczyæ?

- Trudno znaleŸæ jedno-
znaczne powody. Z pewno-
œci¹ w naszej grze brakuje
stabilnoœci. Czasami brakuje
szczêœcia czy odpowiednich
decyzji w ataku, jak to by³o
chocia¿by w meczu z Tref-
lem w Gdañsku. Przed nami
jeszcze sporo spotkañ i mu-
simy wróciæ do wygrywania.
- Przez kilka lat wystêpo-
wa³eœ we Francji, a od tego
sezonu grasz w Polsce.
Jak ocenisz poziom Plus-
Ligi?

- Zawsze podkreœlam, ¿e to
w tej chwili najlepsza liga na
œwiecie, z ogromnym zainte-
resowaniem kibiców. Gra tu
wielu œwietnych zawodników,
a mecze s¹ bardzo zaciête.

- Zauwa¿y³eœ jakieœ
ró¿nice w treningu miêdzy
lig¹ francusk¹ a polsk¹?

- Uwa¿am, ¿e to nie zale¿y
od ligi, lecz bardziej od me-

todyki treningu poszczegól-
nych trenerów.

- To, jakim trenerem jest
Andrzej Kowal, który poleca³
Ciebie prezesom Stilonu?

- To mi³y cz³owiek, dobrze
nam siê wspó³pracujê, lubiê
go. Trenerami w PlusLidze
nie mog¹ byæ przypadkowi
goœcie. I niech to bêdzie
moj¹ odpowiedzi¹ w stosun-
ku do trenera Kowala.
- Który siatkarz, wed³ug
Ciebie, jest w tej chwili naj-
lepszy w PlusLidze?

- Myœlê, ¿e Patrik Indra z
dru¿yny Czêstochowy jest
najlepszy. Œwietnie ataku-
je, gra w bloku i bardzo
dobrze zagrywa. Ma œwiet-
ne statystyki i dziêki jego
postawie i punktom
Czêstochowa jest wysoko
w tabeli. W poprzednich
dwóch sezonach rywalizo-
wa³em z nim w lidze francu-
skiej i tam równie¿ spisywa³
siê rewelacyjnie.
- A kogo byœ wskaza³ za
najbardziej wartoœciowego
w ekipie Stilonu?

- Trudne pytanie, ale
uwa¿am, ¿e takim siatka-
rzem jest Robert Taht.
- Brazylijczycy uwielbiaj¹
pi³kê no¿n¹. Czy Ty rów-
nie¿?

- Tak. Kocham pi³kê no¿n¹,
to moja pasja.
- W takim razie o
pi³karskim Stilonie
s³ysza³eœ?

- Wiem, ¿e jest taka
dru¿yna w Gorzowie.

- Jakiemu klubowi pi³kar-
skiemu kibicujesz najbar-
dziej?

- Urodzi³em siê w Sao Pao-
lo, a tam wystêpuje moja ulu-
biona dru¿yna Corinthians.
- To skoñczmy w¹tek
pi³karski ostatnim pytaniem
o ulubionego zawodnika?

- Moim idolem jest Cristia-
no Ronaldo, który jest dla
mnie tytanem pracy oraz mój
rodak Neymar.

- Kilka miesiêcy temu
zosta³eœ powo³any do sze-
rokiej kadry Brazylii w Li-
dze Narodów, ale jednak w
niej nie zadebiutowa³eœ.
By³eœ tym faktem rozcza-
rowany?

- Brazylia ma wielu œwiet-
nych siatkarzy i ju¿ samo po-
wo³anie by³o dla mnie wyj¹tko-
we. Myœlê, ¿e przez dobr¹ grê
w PlusLidze wyst¹piê w repre-
zentacji narodowej.

- Dru¿yna Brazylii kilka
lat temu by³a œwiatowym
hegemonem, lecz od jakie-
goœ czasu spisuje siê na miê-
dzynarodowych imprezach
s³abiej i nie siêga po meda-
le? Dlaczego tak siê dzieje?

- Moim zdaniem zbyt d³ugo
trwa³a wymiana pokolenio-
wa. M³odsi zawodnicy zbyt
póŸno otrzymywali szansê
na grê i to spowodowa³o
s³absze wyniki, gdy bardziej
doœwiadczeni siatkarze za-
koñczyli kariery. Potencja³
zawodników jest natomiast
bardzo du¿y i wkrótce Brazy-
lia mo¿e byæ najlepsza.

- Chcia³byœ w kolejnym
sezonie nadal graæ w pol-
skiej lidze?

- Oczywiœcie, moim marze-
niem by³o graæ w Polsce i
chcia³bym to kontynuowaæ.
Ka¿dy ambitny siatkarz ma-
rzy, aby tu graæ, gdy¿  obec-
nie to najsilniejsza liga na
œwiecie.
- W takim razie mo¿liwe,
¿e nadal bêdziesz wy-
stêpowaæ w Gorzowie?

- Podoba mi siê tu. Nawet,
jeœli ostatnio idzie nam go-
rzej. Jest tu bardzo dobra
atmosfera,  œwietna i liczna
publicznoœæ, dobrzy zawod-
nicy i bardzo mili ludzie.
- Jakie masz marzenia na
2025 rok?

- Wygrywaæ jak najwiêcej i
zdobywaæ jak najwiêcej
punktów.
- Sporo kibiców ma dyle-
mat z Twoim nazwiskiem.
Pomo¿esz to wyjaœniæ?

- Chizoba to moje imiê, Ne-
ves nazwisko po mamie, a
Atu to nazwisko po ojcu.
- Dziêkujê za rozmowê.

W Gorzowie jest świetna atmosfera i mili ludzie
Z Chizob¹ Neves Atu, siatkarzem Cuprum Stilonu Gorzów, rozmawia Przemys³aw Dygas

Kibice Stali Gorzów mogą odetchnąć. W tym roku ponownie będą przychodzić na
,,Jancarza’’, żeby wspierać żużlowców
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Chizoba Neves Atu swoimi skutecznymi atakami często
podrywa do głośnego dopingu kibiców przychodzących do
Areny Gorzów
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